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Delavske enotnosti

KONFERENCA SAMOUPRAVLJAVCEV V OBČINI LAŠKO

1942- TRIDESET LET - 1972

DELAVSKA
ENOTNOST

HITREJE ZA DRUGIMI
Kljub dobremu gospodarjenju v minulem letu podatki izpričujejo, da go
spodarstvo občine Laško v svojem razvoju še vedno zaostaja za gibanji 
tako v celjski regiji, kot v republiki • Potreben bo temeljit dogovor, kako 

prestrukturirati domače gospodarstvo

17. JUNIJA 1972 - ŠT. 24 - L. XXIX

Delovne organizacije občine 
Laško so lani dobro gospoda
rile, vendar so nestalni pogoji 
gospodarjenja v veliki meri vpli
vali na tekoča gospodarska gi
banja. Zavoljo podražitve repro
dukcijskega materiala in surovin 
se je udeležba porabljenih sred
stev v celotnem dohodku go
spodarstva povečala od pred
lanskih 64,3 % na 64,9 % v mi
nulem letu. Neznatno, a ven
darle je bila zavoljo tega manjša 
ekonomičnost poslovanja, ki so

jo „povzročili“ zlasti industrija, 
rudarstvo in kmetijstvo, med
tem ko je trgovina ostala na 
predlanski ravni. Svojo ekono
mičnost sta občutno izboljšali 
obrt in stanovanjsko-komu- 
nalna dejavnost. Amortizacija v 
gospodarstvu je lani dosegla 
znesek 15,796.000 dinarjev, kar 
je za 24 % več kot pred dvema 
letoma. Kljub povečanim sred
stvom pa je prav v občini Laško 
predvsem zavoljo zastarelih de
lovnih naprav amortizacija še

vedno prenizka, o čemer zgo
vorno govorita dva podatka: 
osnovna sredstva gospodarstva 
so odpisana 44,4-odstotno v in
dustriji pa kar 46-odstotno.

Očitno je, da amortizacija, 
dasiravno ni edini „vir“, ne za
gotavlja možnosti za normalno 
reprodukcijo. To se zlasti od
raža pri financiranju investicij, 
kjer imajo skoraj po pravilu 
prednost obratna sredstva. Na-

(1Nadaljevanje na 4. strani)
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Y ^urski Soboti je bil 10. in 11. junija VII. kongres ga
jske zveze Slovenije.
.a Slovenskem je danes 1.312 osnovnih gasilskih orga

nizacij, od tega 1.155 teritorialnih, 158 industrijskih ter 7 
poklicnih gasilskih enot s skupno 52.000 aktivnimi člani, 
i minulem letu so požari pri nas povzročili za 440 mili- 
J nov dinarjev škode. Skoda je tako visoka predvsem zaradi 

C N1” Požarov v gospodarskih organizacijah.
Na kongresu so delegati posvetili precej pozornosti tudi 

problemu prostovoljnih industrijskih gasilcev in poklicnih 
s silcev v podjetjih. Danes je v Sloveniji več kot 600 podjetij 
•,VPC 200 zaposlenimi in v katerih naj bi bila vsaj ga- 

s a desetina. Brezbrižnost vodilnih ljudi v podjetjih do 
»ajuL16 varn°sti je eden od glavnih vzrokov, da delujejo 
vzr v ^ruštva le v 158 podjetjih. To je bržčas tudi eden od 

v P.a P?žan v podjetjih povzročajo tako veliko škodo, 
vij . Bistrici so imeli prejšnjo nedeljo vajo RK in ci- 

e. Zaščite, v kateri so uspešno sodelovali tudi gasilci. Od 
ttmje tudi naš posnetek. A A

mmm miMmm
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V družbeno ak
cijo za zboljšanje 
delovnih in živ
ljenjskih razmer 
rudarjev in njiho
vega ekonomskega 
položaja, ki jo je 
nedavno tega na 
pobudo rudarjev iz 
rudnika Trepča or
ganiziral zvezni 
odbor Sindikata de
lavcev industrije 
in rudarstva, so se 
vključili tudi slo
venski sindikati in 
nekateri naši rud
niki. - Delavska 
enotnost podpira to 
njihovo prizadeva
nje in bo z nekaj 
prispevki v tej in v 
prihodnjih števil
kah našega lista 
skušala opozoriti 
slovensko javnost 
na težavne razme
re, v katerih delajo 
naši rudarji.

Danes so na 10. 
strani DE v pri
spevku pod naslo
vom

Nedokon
čana
bitka

spregovorili o svoji 
jami in o delovnih 
razmerah v njej 
idrijski knapi.

ETATIZEM, SKRIT POD 
plaščem samoupravljanja

Republiški odbor sindikata delavcev v prometu in zvezah v načelu zavrača začasni statut repub
liške skupnosti za ceste

vreme ni zanesljivo
zanesljiv je

1. mcJpp

Čeprav je Skupščina SRS že 
sprejela republiški zakon o jav
nih cestah, se bodo poslanci o 
njem bržčas morah še precej 
pogovarjati. Gre za to, da je RO 
sindikata delavcev v prometu in 
zvezah skupaj s slovenskimi 
cestnimi podjetji že napovedal 
ustavni spor zaradi dveh členov 
navedenega zakona in da bo, če 
stvari ne bi prej rešili drugače, 
potreben tudi ustavni spor v 
zvezi s tistimi členi zakona, ki 
govore o položaju, organih, pri
stojnostih in odgovornostih re
publiške skupnosti za ceste, ki 
niti še ni ustanovljena, pa že 
razburja duhove, zlasti pa ko
lektive slbvenskega cestnega go
spodarstva.

Pojdimo lepo po vrsti*

Že takrat, ko je delovna sku
pina za izdelavo statuta repu
bliške skupnosti za ceste pri
pravila prvi osnutek statuta, je 
pododbor za cestno gospo
darstvo pri RO sindikata de
lavcev v prometu in zvezah Slo
venije njen „izdelek“ ocenil kot 
neustaven ter hkrati izrazil 
mnenje, da vsaj dokončni osnu
tek statuta ne bo več zagovarjal 
etatističnih odnosov v cestnem 
gospodarstvu in da ne bo kršil 
samoupravnih in ustavnih pra
vic delavcev. Zdaj, ko je izdelan 
osnutek tega statuta, avtorji ga 
imenujejo osnutek ,,začasnega 
statuta", je več kot očitno, da 
je ostalo vse po starem in da v 
slovenski družbi še obstajajo 
sile, ki so dovolijo dokaj od

krito zagovarjati etatistične od
nose, bolj ali manj skrite in po
krite s plaščem samoupravljanja 
in tako imenovanimi splošnimi 
družbenimi interesi.

PROTI NA VSEJ ČRTI!
Tako nekako bi lahko strnili 

vsebino razprave na zadnji seji 
pododbora za cestno gospo
darstvo pri RO sindikata delav
cev v prometu in zvezah Slo

venije, na kateri so — s stališča 
ustavnosti, zakonitosti in si
ceršnje normativne ureditve — 
obravnavah" vsebino predlo
ženega začasnega statuta re- . 
pubhške skupnosti za ce$te in 
jo ocenili kot čisto nasprotje 
nedavno sprejetih ustavnih do
polnil.

Repubhška skupnost za ceste 
je namreč z omenjenim repu-

(Nadaljevanje na 3. strani)
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V dneh od 11. do 16. junija je obiskala Slovenijo delegacija deželnega vodstva Zveze nemških 
sindikatov (DGB) iz dežele Baden Wuerttemberg. Obisk pomeni začetek obširnejšega sodelo
vanja med RS ZSS in vodstvom sindikatov iz te pokrajine, kjer je zaposlenih tudi veliko 
delavcev iz Slovenije. Nemški sindikalni delavci so med obiskom Slovenije obiskali Maribor 
(TAM), Kranj (Iskra), Koper (Luka Koper), Izolo (Mehanotehniko) in Portorož. Ob koncu 
obiska je bil sklenjen sporazum o sodelovanju na študijskem in strokovnem področju ter o 
sodelovanju pri vključevanju naših delavcev v nemške sindikate.

Minulo sredo se je sestal na prvo sejo svet za grafično, papirno predelovalno industrijo in 
založništvo pri RO Sindikata delavcev industrije in rudarstva Slovenije v novi mandatni dobi. 
Ob tej priložnosti je svet sprejel svoj delovni program, v nadaljevanju seje pa so člani spre
govorili o uresničevanju ustavnih dopolnil v delovnih organizacijah teh dejavnosti ter poslušali 
informacijo o uresničevanju samoupravnega sporazuma o delitvi dohodka in osebnih dohod
kov, ki jo je posredoval predsednik komisije za pripravo sporazuma.

VELENJE

LJUBLJANA

PO ZAČRTANI 
POTI

Svet za grafično industrijo, papirno predelo
valno industrijo in založništvo pri RO Sindikata 
delavcev industrije in rudarstva Slovenije je 
izoblikoval svoj delovni program za letošnje 
leto. Program dela je strnjen v petih točkah. V 
prvi točki program napoveduje, da bo svet 
obravnaval in spremljal uresničevanje določil 
samoupravnega sporazuma teh dejavnosti, pred
vsem pa tistih, za katera se je zavzemal ob po
stopku izdajanja soglaša k sporazumu. Pri tem 
gre predvsem za določila o najnižjem osebnem 
dohodku, o sredstvih za regrese, prehrano in 
izobraževanje, dodatke za nadurno in nočno 
delo in drugo. Svet si bo prizadeval tudi usklaje
vati ovrednotenje vpliva delovnih razmer med 
posameznimi delovnimi organizacijami, podpis
nicami sporazuma, pa tudi med dragimi pano
gami.

Zavoljo devalvacije dinarja in napovedanih 
stabilizacijskih ukrepov svet ugotavlja, da bo 
potrebno skrbno analizirati gospodarski položaj 
grafične panoge v letošnjem letu, kar še posebej 
velja za poslovne stroške, cene, akumulacijo, 
delitvena razmerja, zaposlovanje in socialno var
stvo. V grafični dejavnosti je vsa zadnja leta 
čutiti močno pomanjkanje kvalificiranih in 
visokokvalificiranih kadrov, kar je predvsem 
posledica hitrega razvoja te dejavnosti in spre
minjajoče se tehnologije. Ker pa ta panoga pri
dobiva strokovno usposobljene kadre predvsem 
preko šolskega centra tiska in papirja, bo svet 
analiziral sedanji sistem šolanja kadrov — seveda 
s stališča potreb grafične in papirno predelo
valne industrije.

Program dela tudi napoveduje, da bo svet 
spremljal in usmerjal prizadevanja za uresničitev 
ustavnih dopolnil v delovnih organizacijah teh 
dejavnosti. In slednjič, svet poudarja, da so se 
sindikati že v minulem letu zavzemali za pre
poved privatne grafične dejavnosti, vendar pa 
doslej problem še ni zadovoljivo rešen. Zato 
namerava svet to svojo akcijo v letošnjem letu 
ponoviti.

nn

Prosvetni delavci drugače organizirani
Medobčinski odbor sindikata de

lavcev družbenih dejavnosti Velenje 
- Mozirje je na zadnji seji znova 
obširno razpravljal o organiziranosti 
prosvetnih delavcev v Velenju. Ker 
zdaj prosvetni delavci soglašajo z 
reorganizacijo, je bilo sprejeto sta

lišče, da bodo na vseh treh osnovnih 
šolah v Velenju samostojne organi
zacije sindikata. Samostojno DOS 
bodo tvorili tudi zaposleni v vzgoj- 
novarstvenih ustanovah v Velenju in 
v Šoštanju. Zaposleni na gimnaziji 
Velenje, v Glasbeni šoli Fran Korun

Koželjski Velenje ter v Knjižnici 
Velenje pa bodo prav tako sestavljali 
samostojno OOS. Računajo celo z 
možnostjo, da bi samostojno sindi
kalno organizacijo ustanovili na po
sebni šoli. Sindikalna organiziranost 
prosvetnih delavcev v Šoštanju in

S POSVETOVANJA V RADOVLJICI

IZENAČITI PRAVICE 
IN DOLŽNOSTI

Šmartnem ob Paki pa se ne bo spre
menila.

Na seji Medobčinskega odbora 
sindikata delavcev družbenih dejav
nosti Velenje-Mozirje so se tudi 
dogovorili, da bo prenehala z delom 
komisija za šolstvo, hkrati pa so 
sprejeli predlog, da bi ustanovili 
konferenco sindikata prosvetnih de
lavcev.

(vš)

• PRED PROSLAVO SLOVENSKE PARTIZANSKE 
VOJSKE V ZADOBROVI PRI UUBUANI

Zagotovimo 
čimvečjo 
udeležbo!

Na občinske organizacije Zveze sindikatov je prispelo 
pred dobrimi štirinajstimi dnevi pismo, ki so ga podpisali 
predsedniki RS ZSS Tone Kropušek, RK SZDL Slovenije 
Janez Vipotnik, RO ZZD NOV Slovenije Janko Rudolf, 
RK ZMS Živko Pregl in Zveze rezervnih vojaSuh starešin 
inž. Slavko Korbar. V njem med dragimi pozivajo tudi 
sindikalne organizacije v delovnih organizacijah, naj zago
tovijo udeležbo čim večjega števila delavcev na proslavi 
slovenske partizanske vojske ob 30. obletnici ustanovitve 
prvih brigad, ki bo letos 4. julija ob dnevu borca v Zado
brovi pri Ljubljani.

Letos je minilo že trideset let, odkar smo Slovenci 
ustanovili prve partizanske brigade NOV in POS. Nastale 
so iz partizanskih čet, bataljonov in odredov. Pomenile 
pa so za Komunistično partijo Slovenije in za Osvobo
dilno fronto udarno pest mladih revolucionarnih ljudi v 
boju proti okupatorjevemu nasilju, v boju za očuvanje 
slovenske zemlje, narodne svobode ter neodvisnosti in v 
boju za zaščito že začete socialne revolucije.

Častni odbor za pripravo programa, s katerim bomo 
počastili ustanovitev slovenske partizanske vojske, je skle
nil, da bo proslava slovenske partizanske vojske ob tride
seti obletnici ustanovitve prvih brigad v torek, 4. julija ob 
11. uri v Zadobrovi pri Ljubljani.

Proslava bo usmerjena v organizacijo pohodov ,,Po 
poteh domicilne enote”, ki jih bodo organizirale občin
ske organizacije Zveze mladine, Zveze borcev in Zveze 
rezervnih vojaških starešin. Pohodi bodo kar se da pre
pričljivo in vemo odražali čas in razmere pred tridesetimi 
leti, ko so bile partizanske brigade, odredi, bataljoni in 
čete na svojih številnih pohodih. Ti pohodi ne bodo samo 
akcijsko spominskega značaja, marveč bodo imeli tud: 
izrazit vsebinski in politični pomen. Občinske brigade, 
povezane v bataljone in čete, se bodo zbrale pred 4. 
julijem na določenih zbornih mestih in prišle skupaj na 
osrednjo proslavo na Slovenskem v Zadobrovo pri Ljub
ljani.

Ker bo osrednja proslava v Zadobrovi množična poli
tična manifestacija vseh občanov, vseh delovnih ljudi, 
nekdanjih aktivistov OF, sedanjih družbenopolitičnih de
lavcev, partizanov, članov družbenopolitičnih organizacij 
in zlasti mladih, bodo organizirale udeležbo delovnih 
ljudi iz delovnih organizacij osnovne organizacije sindi
kata v sodelovanju z občinskimi sveti Zveze sindikatov. 
Zato priporočamo že sedaj vsem izvršnim odborom 
osnovnih organizacij sindikata, naj se dogoyorijo, kako 
bodo organizirali svoje članstvo za odhod v Zadobrovo.

Prireditveni prostor je izbran tako, da je možen prevoz 
udeležencev z vlaki do železniških postaj Polje in Zalog.

Prireditveni odbor se je že dogovoril z Železniškim 
transportnim podjetjem Ljubljana, da bo poskrbelo za 
varen, cenen in hiter prevoz udeležencev proslave iz vseh 
predelov Slovenije.

D.R.
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OB DNEVU SAMOUPRAVLJAVCEV V UUBLJANI

Zbor predsednikov DS
Na pobudo občinskega sindikalnega sveta in občinske konfe

rence Zveze komunistov je bilo te dni v Radovljici posvetovanje o 
uresničevanju ustavnih dopolnil, zlasti pa tistih, ki govore o uvaja
nju temeljnih organizacij združenega dela. Na posvetovanju, ki se 
ga je udeležilo veliko število sindikalnih delavcev iz radovljiške ob
čine, sekretarjev osnovnih organizacij ZK, direktorjev tamkajšnjih 
podjetij, so sodelovali tudi Jože Globačnik in Ivo Tavčar, podpred
sednika RS ZSS ter Mitja Švab, predsednik komisije za samo
upravljanje pri republiškem sindikalnem svetu.

sporazumov z vso zavzetostjo 
odpravljati.

Radovljiški posvet je tudi dal 
vso podporo akciji delavcev to
varne „Plamen“ v Kropi, ki so 
pozvali vse delovne ljudi, da s 
povečanimi napori prispevajo k 
stabilizaciji gospodarstva.

Ob letošnjem dnevu samo
upravljavcev bo v Ljubljani 27. 
junija dopoldne v skupščini SR 
Slovenije zbor predsednikov de
lavskih svetov delovnih orga
nizacij Slovenije. Zbor bo začel 
predsednik republiškega sveta 
Zveze sindikatov Slovenije

Tone Kropušek, ob dnevu sa
moupravljavcev pa bo spregovo
ril predsednik Skupščine SR 
Slovenije Sergej Kraigher. Na 
zbora, ki se ga bo udeležilo pri
bližno 300 predsednikov delav
skih svetov, bodo o izkušnjah 
pri uresničevanju ustavnih do

polnil govbrili tudi nekateri 
predsedniki delavskih svetov ti' 
stih delovnih organizacij, v k®' 
terih so na tem področju že naj' 
več storili.

Priprave na zbor predsed' 
nikov delavskih svetov so že v 
polnem teku.

d.R-

Posvet je bil še posebno po
memben zavoljo dejstva, da v 
radovljiški občini deluje kar 19 
večjih dislociranih obratov. 
Prav v teh dislociranih obratih 
pa nerazvito samoupravljanje 
povzroča mnoge zaplete. Posa
mezni udeleženci v razpravi so 
tako s primeri dokazovali, da 
delavci, ki so zaposleni v dislo
ciranih enotah, nimajo enakih 
samoupravnih pravic, kot jih 
imajo delavci v matičnih obra
tih. S tem v zvezi sta občinski 
svet Zveze sindikatov in občin
ska konferenca Zveze komuni
stov v Radovljici že pripravila 
obširno analizo samoupravnih 
odnosov v dislociranih obratih, 
o kateri pa bomo spregovorili 
kdaj drugič.

Vsekakor pa je omenjeni po
svet pomenil prvi korak na poti 
intenzivnejšega uveljavljanja ne
posrednega samoupravljanja. O 
tem priča tudi sklep, ki so ga 
sprejeli na posvetu, da bodo

namreč v vseh radovljiških de
lovnih organizacijah v naj
krajšem času ustanovili posebne 
komisije, ki bodo takoj začele 
proučevati možnosti za usta
novitev temeljnih organizacij 
združenega dela. Na občinski 
ravni pa bo prav tako delovala 
ustrezna komisija, ki bo pove
zovala delo komisij v podjetjih.

V drugem delu posveta so 
udeleženci spregovorili o analizi 
uresničevanja samoupravnih 
sporazumov v delovnih organi
zacijah, ki so jo pripravili slo
venski sindikati. Njihova osnov
na ugotovitev pri tem je bila, da 
je samoupravno sporazu
mevanje o delitvi dohodka in 
osebnih dohodkov že odločilno 
vplivalo na politiko delitve. Se
veda pa spremljajo proces spo
razumevanja še mnoge po
manjkljivosti in dileme, ki jih 
bo treba v naslednjem obdobju 
uresničevanja samoupravnih

Pravili! iiosvHovaliura IH
VPRAŠANJE:

V naši delovni organizaciji se osebni dohodek obračunava tako, 
da se upošteva delovni učinek (norma). Šef oddelka je napačno 
izračunal mojo normo in sem zaradi tega prejel višji osebni doho
dek. Sedaj mi delovna organizacija odteguje od osebnega dohodka 
določen del, da bi to napako šefa oddelka popravila. Alije podjetje 
upravičeno, da mi v tem primeru odteguje osebni dohodek?

J. C.-KOPER
ODGOVOR:

Iz podatkov, ki jih navajate v pismu, sledi, da ste na podlagi 
nepravilnega obračuna prejeli več osebnega dohodka, kakor vam 
gre. Razumljivo je, da ima delovna organizacija v takšnem primeru 
pravico zahtevati od vas, da poravnate tisti del denarja, ki presega 
osebni dohodek, ki vam gre po pravilnem obračunu. Najbolj pri- 

' merno je, da se sporazumno določi način vračanja tega dela dohod
ka, denimo v obrokih.

JORDAN TRAJ CEV

VPRAŠANJE:
Sem v rednem delovnem razmerju, vendar z nepolnim delovnim 

časom, tako da delam 24 ur tedensko, kar znese več kot polovični 
delovni čas. Doslej mi je delovna organizacija izplačevala regres za 
dopust v enaki višini kot vsem drugim delavcem, medtem ko sem

ga prejela letos le nekaj več kot polovico. Zanima me, ah mi gr6 
zavoljo skrajšanega delovnega časa regres v celoti ali le delno.

M. M, - LJUBLJANA
ODGOVOR: -

Po temeljnem zakonu o delovnih razmerjih ima delavec, ki de^ 
najmanj polovico polnega delovnega časa, vse pravice po delu in12 
dela, ki jih določa zakon, statut in drugi splošni akti. Obseg pravic* 
ki jih delavec uveljavlja glede na dolžino delovnega časa, Pa ^ 
odvisen prav od dolžine delovnega časa in se te pravice odmerjajo 
sorazmerju z njegovim trajanjem. Iz tega sledi, da stališče delovn 
organizacije, da vam gre le sorazmeren del regresa in ne ves regfe ’ 
ni nezakonito in ima osnovo v citiranem določilu zakona. Sicer P 
je pravica do regresa za letni dopust urejena v vaših samoupravruj 
aktih, saj ne gre za z zakonom določeno obveznost delovne °rga^j_ 
zacije, zato je ureditev tega vprašanja interna zadeva delovne org 
nizacije. m LIPUŽIl
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PREDSEDSTVO RO SINDIKATA GRADBENIH DELAVCEV SLOVENIJE:

- Tak kaj govoričiš o delavskem samoupravljanju! Mar nismo delavski svet...?!

Rešimo krizo!
Predsedstvo republiškega odbora sindikata gradbenih delavcev v 

Sloveniji je na svoji zadnji seji — bila je prejšnji četrtek v Anhovem 
— v glavni točki dnevnega reda obravnavalo ekonomski položaj 
cementne industrije ter težave, ki zaradi pomanjkanja cementa pri
zadevajo celotno gradbeništvo.

Kako je v teh dneh s cemen
tom, ne bi govorili, saj ce
mentna kriza odmeva na vsa
kem koraku. Razlika v primer
javi z minulimi leti, ko je tudi 
občasno primanjkovalo ce
menta, je le v tem, da je letoš
nja kriza najhujša doslej in da je 
potisnila cementarne v globoko 
izgubo, v gradbeništvu pa dina
miko del postavila povsem na 
glavo. Glavni vzrok so zamrz
njene cene z ene ter močno po

S SEMINARJA V RADENCIH 0 SKUPNIH PRIPRAVAH IN NALOGAH SINDIKATOV IN SZDL SLOVENIJE V PRIPRAVAH 
NA SKUPŠČINSKE VOLITVE 1975_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _

Vsi smo kadri in 
sami sobi kadrovik

Uvedba delegatskega sistema pomeni korak naprej v razvoju in integriranju samoupravljanja ter 
Poglabljanju neposredne demokracije • V volilnem programu opredelimo temeljne smeri socialno

ekonomskega razvoja slovenske družbe

V hotelu RADIN v Radencih so se v ponedeljek in torek zbrali 
Predstavniki občinskih sindikalnih svetov in občinskih konferenc 
kZDL iz vseh slovenskih občin, da bi v pripravah na skupščinske 
volitve v letu 1973 izmenjali mnenja in razčistili stališča o načelih 
jrefegatskega sistema in delegatskih razmerij, volilnem programu, 
Vdovskih, organizacijskih in drugih aspektih priprav na skup
inske volitve v naslednjem letu, hkrati pa analizirali še vsebino in 
uveljavljanje samoupravnih sporazumov o delitvi dohodka in oseb- 
nih dohodkov v gospodarskih dejavnostih. Bogata in plodna raz- 
Preva, ki je sledila uvodnim referatom o navedenih vprašanjih, je 
udeležencem seminarja ponudila marsikaj koristnega, zadovoljila pa 

■*e tudi oba organizatorja — republiški svet Zveze sindikatov in re
publiško konferenco SZDL Slovenije, ki sta si povsem jasno opre- 
e“la naloge, kijih lahko in tudi morata skupaj opraviti v pripravah 

113 skupščinske volitve v naslednjem letu.

* ENOTNO ZA 
DELEGATSKI SISTEM

T Ko je predsednik RS ZSS 
one Kropušek na zaključni 

Penami seji povzemal vsebino 
azprav na seminarju v Raden- 
3ie uvodoma poudaril, da so 

ueleženci soglasno podprli vse- 
m° uvodnih gradiv o posa- 
eznih področjih in jo še obo- 

^ di z mnogimi koristnimi
Praksi3™1 12 neP°sredne
nJ,.tem trenutku, ko se pri- 
t'avijamo na II. fazo ustavnih 
Prememb, je politično najbolj 

ia„™ern.bn° vprašanje, da tudi v 
n°sti ne k prevladuje, tem- 

u .{■udi prednjači mnenje, da 
deka delegatskega sistema in 
^aj. gatskih razmerij pomeni na- 
un i- k°rak v razvoju samo- 
tpor-an ja ui k njegovemu in- 
nr°jlraniu> torej korak naprej na
Kte P^abljanja nlpo- 

^demokracije.
temev- j* skupščinski sistem
* J.1 na relaciji državljan—

družb;

tS"Vazne načine,'“je dejal
naše dn,S°pUŠek- »V razv°ju 
leč )TU2be smo prišli tako da-
uiislit °jS* moremo več za- 
Ščjnflh da bi se politika v skup
nega: oblikovala brez aktiv-
s°odlo(<tVOmeSa sodelovanja ter 
gani ‘»i3 samoupravno or- 
SS30* delovnih ljudi in
b^negalm’ Z reformo Poli- 
del ! jatema, katere sestavni
sistema^1 .uv.edba delegatskega 
ustvari m delegatskih razmerij, 
za !riar{{0 možnosti in pogoje 
Politi(m°kraz.b°. družbenega in 
sko llcte®a življenja, kot dejan- 
dočim rCZa trenutnim in bo
lem ”P+0tfebam naše družbe. S 
go HelVUdl za odločujočo vlo- 
in ^vcev v združenem delu 

moupravno organiziranih

^uPščina,
3a_ui ljudje v njej

relaciji državljan- 
med njima pa je 

organi-

državljanov. Da bi delegatski 
sistem in delegatska razmerja 
tudi zaživela v tem smislu, ne 
smemo pozabiti, da delegati in 
delegacije predstavljajo tako del 
skupščinskega kot tudi del sa
moupravnega sistema v nepo
sredni bazi, iz katere izhajajo in 
kateri so tudi neposredno od
govorni. Zato se mora v dele
gatskem sistemu na sploh 
ustrezno odražati socialna in 
delovna struktura v republiki in 
tudi državi kot celoti.“

„VSI SMO KADRI,
TODA TUDI SAMI SEBI 

KADROVIK! “
Tako velika, rekli bi radikal

na sprememba, kot jo v naše 
družbeno-politično življenje 
vnaša uvedba delegatskega si
stema in delegatskih razmerij, 
mimo drugega narekuje potre
bo, da se na bistveno drugačni 
osnovi na vseh področjih lote
vamo tudi priprav na skupščin
ske volitve v naslednjem letu. V 
zvezi s tem sta RS ZSS in RK 
SZDL na seminarju v Radencih, 
namenjenem v prvi vrsti pred
stavnikom občinskih vodstev 
obeh organizacij, sprejela več 
dogovorov o skupnih akcijah. 
Lahko-bi govorili o dvojnem 
bistvu teh dogovorov. Prvič gre 
za enotnost obeh organizacij v 
zavzemanju za pravočasno spre
jetje, zakonov in drugih norma
tivnih aktov, na podlagi katerih 
bi lahko brez težav izpeljali 
široko javno razpravo in pri
pravo na volitve med delavci v 
združenem delu in med samo
upravno organiziranimi držav
ljani. In slednjič, gre za dogo
vore o skupni akciji v zvezi s 
povsem konkretnimi vprašanji 
in zadevami. Naj navedemo le 
nekaj misli iz razprave in sklep

nega dokumenta s seminarja v 
Radencih:

Delovni ljudje in občani Slo
venije, združeni in organizirani 
v svojih, družbenopolitičnih in 
družbenih organizacijah, dru
štvih in združenjih, naj bi se v 
volilnem programu opredelili o 
osnovnih strate škili smereh 
bodočega socialno ekonom
skega razvoja slovenske družbe. 
Izhodišče tega programa naj bo 
široko odpiranje vrat za nepo
sredno odločanje o vseh zade
vah, načrtno in programirano 
odpravljanje neutemeljenih so
cialnih razlik in modernizacija 
ter hitrejše prestrukturiranje 
gospodarstva.

Pri evidentiranju možnih po

slanskih kandidatov in v celot
nem kandidacijskem ter volil
nem postopku moramo izhajati 
iz spoznanja, da smo vsi Slo
venci kadri in obenem sami sebi 
kadrovik. Izbor kadrov torej 
pomeni nalogo vseh demokra
tično in samoupravno organizi
ranih Slovencev. Posebna dolž
nost sindikatov in SZDL pa je 
skrb za organizirano in demo
kratično evidentiranje možnih 
kandidatov, za dejansko de
mokratičnost celotnega volil
nega postopka, ustrezno zasto
panost vseh socialnih in delov
nih struktur Slovencev in za kar 
največjo družbenopolitično 
usposobljenost v samouprav
ljanje prepričanih kandidatov.

—mG

večani proizvodni stroški z dru
ge strani.

Podatki kažejo, da izdatki za 
cement v skupnih stroških grad
nje predstavljajo od 4 % do 5 %. 
Cementa rji iz < Anhovega in 
Trbovelj zahtevajo 15 % po
vprečno povišanje cen, kar po
meni, da bi se izdatki za cement 
v strukturi skupnih stroškov po
večali za največ pol odstotka. 
Gradbena operativa zato po
dražitev lahko prenese brez vsa-1 
kih težav, saj bi ji normalna do
bava cementa omogočala nor
malno dinamiko dela, torej tudi 
možnost vplivanja na racionali
zacijo gradenj. To pa pomeni, 
so poudarili na seji predsedstva 
RO sindikata gradbenih de
lavcev v Anhovem, da končni 
potrošnik te podražitve ne bi 
občutil, ker bi se kompenzirala 
v gradbeništvu. V tem smislu je 
predsedstvo RO sindikata grad
benih delavcev Slovenije tudi 
podprlo zahteve delovnih ko
lektivov Salonit Anhovo in Ce
mentarne Trbovlje za uskladitev 
cen njihovih proizvodov s pro
izvodnimi stroški.

Podražitev cementa in ce
mentnih izdelkov — če bo do
voljena — pa seveda pomeni le 
izhod iz sedanje izredno kri
tične -zagate, ki je cementaiji 
sami niso in tudi ne morejo biti 
krivi. Zato, da se krize ne bi po-

Sredstvo za ohranitev 
svežine in vitalnosti

navijale, bi morali za cementno 
industrijo poiskati take rešitve, 
ki bi vplivale na stabilnejši polo
žaj in bodoči razvoj. V zvezi s 
tem predsedstvo RO sindikata 
gradbenih delavcev sodi, da bi v 
družbeno ekonomskih načrtih 
naše republike morali opredeliti 
razvoj cementne industrije in 
zagotoviti tudi pogoje tistega in

takega razvoja, za kakršnega bi 
se dogovorili. Uspeha ne bo, če 
bi ravnali drugače in če bi po
daljševali sedanjo prakso, ko so 
za modernizacijo te industrije 
na voljo kvečjemu kratkoročni 
krediti, ki pa - razumljivo — 
„odnašajo“ njeno akumulacijo, 
panogo kot takšno pa potiskajo 
v brezizhoden položaj. Dose
danje cementne krize, ki smo 
jih vselej blažili z ukrepi krat
koročne veljave, pomenijo naj
boljši dokaz takih in podobnih 
trditev.

GLEJMO CELOTO!
Ugodni naravni pogoji in že 

tradicionalne izkušnje so glavni 
vzrok, da sta obe slovenski ce
mentarni dosegli raven, ki je 
značilna za tehnološko sodob
no cementno industrijo v svetu. 
Če pa je tako, so menili člani 
predsedstva, bi veljalo to pa
nogo družbeno tako stimulirati, 
da bi se razvila do tiste stopnje, 
ko bo zadovoljevala celotne po
trebe po cementu in cementnih 
izdelkih v SR Sloveniji. Na ta 
način je predsedstvo RO sin
dikata delavcev v gradbeništvu 
Slovenije v bistvu obsodilo do
sedanjo družbeno politiko do 
razvoja domače cementne indu
strije kot napačno in družbeno 
škodljivo, ker je programirala, 
da bomo pač uvažali cement v 
primerih, ko domača industrija 
ne bi mogla pokrivati potreb.

Ko že pišemo o cementni 
krizi in z njo povezanih sta 
liščih sindikata gradbenih delav 
cev Slovenije, samo še to-le 
medsebojna odvisnost industrije 
gradbenega materiala in grad 
bene operative je neposredna 
To morajo upoštevati tako ko 
lektivi gradbene operative ko 
tudi industrije gradbenega ma 
teriala, ko programirajo svo 
razvoj. Z drugimi besedami: ce 
mentna kriza je vnovič opozo 
rila na problem premajhne po 
vezanosti posameznih dejav 
nosti v gradbeništvu kot celoti, 
kar tudi pomeni enega od vzro 
kov, da se v naši družbi tako 
radi zatekamo k začasnim, del 
nim in administrativnim re 
šitvam posameznih problemov.

—mG

Etatizem, skrit pod 
plaščem samoupravljanja

(Nadaljevanje s 1. strani) 
bliškim zakonom opredeljena 
kot samoupravna interesna 
skupnost, ne da bi bilo hkrati z 
zakonom določeno, katere 
organizacije združenega dela se 
združujejo v tej interesni skup
nosti, kar izrecno zahteva XXI. 
ustavno dopolnilo. Zato, ker ni 
pravne osnove, so torej neza
konita vsa tista določila re
publiškega zakona o javnih ce
stah, ki govorijo o sklicu, for
miranju in izvolitvi članov 
skupščine republiške skupnosti 
za ceste. Navsezadnje tudi ni 
znano, koga naj bi predstavljali 
posamezni člani skupščine, 
kakšna naj bi bia njena vloga in 
kakšen statut naj bi imela. Vse 
to priča o bistvenih pomanj
kljivostih in hudih nasprotjih z 
vsebino ustavnih dopolnil, še 
posebej pa XXI. dopolnila k 
zvezni ustavi, kar vse pomeni 
zadosten vzrok za ponovno iz
delavo novega in na ustavnih ter 
samoupravnih osnovah teme
lječega statuta republiške skup
nosti za ceste.

Z razreševanjem cestnega go
spodarstva pa ni več mogoče 
odlašati. Zaradi tega se pod
odbor za cestno gospodarstvo

pri RO sindikata delavcev v pro
metu in zvezah strinja, da bi - 
ker ni druge izbire - sicer spre
jeli začasni statut republiške 
skupnosti, vendar pa popravljen 
tako, kot je rečeno v njegovih 
pripombah, ki so hkrati tudi 
pripombe kolektivov sloven
skega cestnega gospodarstva. S 
takšno, čeprav začasno rešitvijo 
bi dosegli, da bi se naša družba 
kot celota bolj načrtno ukvar
jala s problematiko cestnega go
spodarstva, hkrati pa pridobiti 
potreben čas za tako zakonsko 
ureditev tega področja, da bo 
gospodarjenje dajalo optimalne 
učinke in da se bodo hitreje 
razreševali nakopičeni pro
blemi.

NAPAKE
POD DROBNOGLEDOM

Pomanjkljivosti, neskladij in 
očitnih napak, ki jih je treba 
odpraviti, je v predloženem 
osnutku začasnega statuta več 
kot preveč.

Pododbor za cestno gospo
darstvo je še posebej opozoril, 
da v tem dokumentu niso do
volj natančno opredeljene pri
stojnosti skupščine, njenega iz
vršnega odbora, predsednika

skupščine in direktorja stro
kovnih služb. V zvezi s pri
stojnostmi strokovnih služb se 
nadalje kažejo poskusi ob
navljanja tistih pristojnosti, ki 
jih je imela nekdanja uprava za 
ceste, čeprav bi morale te pri
stojnosti izhajati iz samo
upravnih sklepov in stališč orga
nov skupnosti. Končno pa 
to-le: po statutu bi strokovne 
službe cestne skupnosti lahko 
opravljale tudi nekatere pri
dobitne dejavnosti, kar je v na
sprotju z razlagami, ki jih je 
bilo slišati ob sprejemanju re
publiškega zakona o javnih ce
stah. Takrat je bilo namreč iz
recno poudarjeno, da imajo te 
službe podoben položaj kot 
strokovne službe v družbenih 
dejavnostih, da so torej strogo 
namenske in se ukvarjajo le z 
zadevami, zavoljo katerih so 
bile ustanovljene.

Morda se te pripombe in na
sprotovanja zdijčT~ pretirana, 
vendar pa pododbor za cestno 
gospodarstvo ni takega mnenja. 
Meni, da bi pridobitne dejav
nosti strokovnih služb pri re
publiški skupnosti za ceste lah
ko povzročila zanemarjenje nji
hovih osnovnih nalog. Ze

zakon, za njim pa tudi osnutek 
začasnega statuta namreč do
puščata možnost ustanavljanja 
tehničnih enot za vzdrževanje 
cest v sestavu republiške skup
nosti. To vprašanje je sporno že 
od vsega začetka in je tudi 
predmet v uvodu omenjenega 
ustavnega spora. O njem smo v 
našem listu že pisali in zato ne 
bi več izgubljali besed. Pristavili 
bi pa, da tudi namere, naj bi 
tako sporne zadeve spravljali 
„ad acta“ kar z začasnim sta
tutom, nesporno kažejo, da še 
obstajajo močni zagovorniki 
mnenj, da je zavoljo „širših 
družbenih interesov" dopustno 
odtujevali samoupravne pravice 
kolektivom, ki se ukvarjajo z 
dejavnostmi splošnega druž
benega pomena. Če naj bi bila 
namreč cestna podjetja „po 
novem" postavljena v položaj 
nemočnih izvajalcev naročij 
cestne skupnosti, bi to po
menilo dejansko likvidacijo sa
moupravljanja v cestnem gospo
darstvu, ki pa je kljub omejeni 
materialni osnovi bistveno pri
pomoglo k temu, da smo v jav
ne ceste vložili znatna sredstva 
tudi iz drugih in ne le iz prora
čunskih virov. —mG
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TOKOVI GOSPODARJENJA

"\ KAJ SE DOGAJA Z INDUSTRIJO CEMENTA?

Po tržnih kriterijih
V republiški skupščini pripravljajo zakon o prometnem 

davku od nepremičnin in pravic. Po novem naj bi bil 
prometni davek dohodek občine. Odmerjala in pobirala 
naj bi ga tista občina, na območju katere leži nepremič
nina.

Sredstva, zbrana s tem prometnim davkom, bo občina 
uporabljala za nakup nezazidanega stavbnega zemljišča. S 
prometom nepremičnin in pravic pa je po osnutku tega 
zakona opredeljen odplačilni prenos lastninske pravice na 
nepremičninah in pravice uporabe zemljišča v družbeni 
lastnini.

Davčna osnova za prometni davek bo prodajna cena ah 
vrednost dogovorjenega povračila oziroma prometna 
vrednost nepremičnine ah pravice takrat, ko nastane 
davčna obveznost. To pa pomeni, da bo promet nepre
mičnin potekal po tržnih kriterijih. Drugače tudi biti ne 
more, sicer občine ne bodo imele kje vzeti denarja za 
nakup stavbnega zemljišča.

KOMENTATORJEV STOLPEC

Se bo tudi 
jeklo podražilo?

Znano je, da so lani slovenske železarne po dolgem 
času le uspešno zaključile poslovno leto. Dobre gospo
darske rezultate so dosegle zavoljo povečanja fizičnega 
obsega proizvodnje, izboljšanja njene strukture, opušča
nja proizvodnje nerentabilnih izdelkov in zaradi ugod
nejših cen. Takratni sistem cen je namreč omogočal prila
gajanje prodajnih cen jeklarskih izdelkov celo cenam v 
Zvezni republiki Nemčiji.

Izboljšanje lanske akumulativnosti slovenskih železarn 
pa še ne pomeni, da so se ekonomske razmere v zdru
ženem podjetju Slovenske železarne bistveno izboljšale. 
Ekonomsko jim še vedno najbolj škodi nelikvidnost, saj 
so znašale terjatve železarn ob koncu leta 1971 kar 674 
milijonov dinarjev in so v letu dni narasle skoraj za polo
vico. Terjatve so bile takrat večje od obveznosti za skoraj 
390 milijonov dinarjev. V takšnih razmerah morajo slo
venske železarne vsa svoja razpoložljiva sredstva uporab
ljati za financiranje enostavne reprodukcije, kar pa še 
vedno ne zadošča za redno preskrbo zlasti s surovinami iz 
uvoza.

Slovenske železarne so zaradi oddaljenosti od surovin
skih baz in zaradi tradicije, delovne sposobnosti ter razvi
tosti kovinsko predelovalne industrije pri nas usmerjene 
zlasti v proizvodnjo kakovostnih in plemenitih vrst jekla. 
To pomeni, da je njihovo težišče v proizvodnji surovega 
jekla v elektro pečeh in da uporabljajo kot osnovno suro
vino staro železo. Rentabilnost sedanjih zmogljivosti za 
proizvodnjo surovega železa v Štorah in na Jesenicah pa 
je pogojena tudi z bogatejšo rudo, ki je naša država nima. 
Za proizvodnjo legiranih jekel pa so potrebne tudi fero- 
legure iz uvoza; tako je uvoz osnovnih surovin pogoj za 
pravilno izkoriščanje proizvodnih zmogljivosti in rentabil
nosti poslovanja.

Uvoz starega železa in drugih surovin pa se vse bolj 
zatika. Devalvacija dinarja in revatvacija nekaterih zahod
nih valut sta že povzročili povečanje proizvodnih stro
škov, ki se bodo še povečali zaradi podražitve energije, 
transporta in domačega reprodukcijskega materiala. Po 
oceni slovenskih jeklarn se zato brez ponovne spremembe 
cen jekla in njihove prilagoditve novim paritetnim od
nosom ne bo mogoče izogniti ponovnim izgubam v žele
zarnah. VINKO BLA TNIK

Posledice neizpolnjenih obljub
Industrija cementa je zavoljo višjih proizvodnih stroškov in zamrznjenih cen na robu 
• Ali bo zvezna vlada ugodila zahtevam cementarn? • Potrebam po cementu bomo

z novimi investicijami v to industrijo

rentabilnosti 
očitno kos

m
le

Dejstvo je, da cementa ni in 
da ga v količinah, s katerimi bi 
gradbeništvo krilo najnujnejše 
potrebe, letos zagotovo ne bo! 
Sprijazniti se moramo s preprič
ljivo resnico: slovenska indu
strija cementa se je zadnje čase 
znašla v skoraj brezupnem po
ložaju, iz katerega sama prav 
gotovo ne bo našla izhoda.

Nemara kar nerazumljiva 
ugotovitev po lanskih obetih 
(kako tvegani so včasih!), ko so 
cementaiji zagotavljali, da bo 
tega -osnovnega gradbenega ma
teriala dovolj in da ga je treba 
uvoziti le neznatne količine. 
Toda, kako so se ušteli! Pojdi
mo po sledi dogodkov, ki so 
pripeljali naše cementarne v 
drugo skrajnost.

Na jesen lani so cementaiji 
napovedovali, da bo letos ce
menta dovolj in da smo napo
sled prebredli najhujšo krizo 
venomer ponavljajočega se 
pomanjkanja cementa. Grad
bena operativa se je ob tej no
vici oddahnila, vendar njen spo
koj ni trajal dolgo. Že v začet
ku letošnjega leta je bilo po
vsem jasno, da bo cementa spet 
primanjkovalo! Cementaiji so 
se torej krepko ušteli v svojih 
napovedih. Žadregi bi se sicer 
lahko ognili, če bi domačo pro
izvodnjo „okrepili“ z uvozom. 
Toda industrija cementa vseeno 
ni slepoumno sledila tej mož
nosti. Boječ se nesolidnosti 
partnerjev na tujem, ki so ji nič- 
kolikokrat zagodli „po svoje" - 
našim kupcem so dobavljali 
cement neustrezne kakovosti, 
da o »solidnosti rokov dobav" 
niti ne govorimo. Negotovost, 
predvsem pa nezaupanje do 
partnerjev naših cementarn, sta 
kupce krepko izučila, zato ni 
bilo nič čudnega, če se je naša 
industrija cementa raje odlo
čila, da bo iskala predvsem no
tranje rezerve in da bo uvažala 
le klinker, torej osnovno suro
vino za proizvodnjo cementa.

Dasiravno so cementarji 
ubrali edino »dosegljivo" pot, 
se njihove odločitve v praksi 
niso uresničile. Anhovska in 
trboveljska cementarna nista 
mogli kriti potreb, saj v Trbov
ljah še ni začela obratovati nova. Iir.[jBirrsr
POHIŠTVO

1000-tonska peč, v Anhovem 
tudi ne bodo dosegli načrto
vane proizvodnje 420.000 ton 
cementa, če ne bodo dobih
170.000 ton klinkerja iz uvoza!

Cementarje boli glava pred
vsem zato, ker ni in ni dogovor
jenih uvoženih količin klinkerja. 
Za uvoz nimajo potrebnih de
viz, torej po tisti stari, a še ven
dar resnični - »brez denarja ni 
muzike"! Tako je praktično 
ohromljena vsa industrija ce
menta in z njo vred gradbe
ništvo.

NEVZDRŽNA POLITIKA 
ZAMRZNJENIH CEN

Na Biroju za gradbeništvo 
Slovenije so ugotovili, daje zna
šala lanska poraba cementa v 
naši republiki skoraj 930.000 
ton in da bomo letos potrebo
vali 980.000 ton cementa. Iz 
redne proizvodnje anhovske in 
trboveljske cementarne bi po 
teh predvidevanjih dobih
378.000 ton cementa, obe ce
mentarni pa bi iz uvoženega 
klinkerja nudili gradbeništvu še 
nadaljnjih 540.000 ton. Svoj 
prispevek k uresničitvi zastav
ljenih nalog naj bi dala tudi 
cementarna v Umagu s proiz
vodnjo 60.000 ton. Žal pa se 
predvidevanja niso uresničila. 
Vzrokov za to je bilo več: za
voljo zavlačevanja z odobritvijo 
potrebnih deviznih sredstev so 
uvozniki začeli dobavljati klin
ker šele ob koncu aprila, da pa 
bi bila zagata še.večja, je trbo
veljska cementarna povečala 
proizvodnjo šele v juniju; 
vzrok: nepravočasna dobava
opreme, finančne in druge ovi
re! S povečano proizvodnjo pa 
bi morala začeti že na začetku 
letošnjega leta!

Toda, ustavilo se ni samo v

Trbovljah; »ustavil" se je tudi 
uvoz klinkerja, kar sta najbolj 
boleče ob čutih prav obe slo
venski cementarni. Že pred 
nekaj meseci so se v Beogradu 
dogovorih, da bi zavoljo zmanj
šanega uvoza klinkerja uvozili 
vsaj 50.000 ton cementa. Toda 
do danes ni bila sklenjena niti 
pogodba za uvoz, kaj šele da bi 
prišel cement.

Anhovska cementarna bo 
imela letos v prodaji 260.000 
ton cementa. Žanje so s kupci 
že sklenili pogodbe in pričaku
jejo, da bodo tudi izpolnjene. 
Do sredine maja je Anhovo 
svojim partnerjem že dobavilo
103.000 ton, pri čemer ni všte
ta lastna prodaja in prodaja v 
tovarniški prodajalni. Že nekaj 
časa pa poslujejo anhovski ce
mentarji na robu rentabilnosti. 
Uvoženi klinker morajo plače
vati dva meseca vnaprej, zato se 
ne morejo sprijazniti, da so še 
vedno »plačniki" nevzdržnega 
sistema zamrznjenih cen, ki jim 
od meseca do meseca povečuje 
proizvodne stroške. V tem je 
tudi njihov največji problem. 
Če bo šlo tako naprej, zatrju
jejo v Anhovem, bodo morah 
vse količine cementa prodati 
preko maloprodajne mreže!

Podobno kot v trboveljski 
cementarni, se tudi v Anhovem 
ne ogrevajo preveč Za poveča
nje uvoza klinkerja. Menijo, da 
imajo že ob sedanjih cenah 
cementa s predelavo samo še 
večjo poslovno izgubo. Edini 
izhod iz negotovosti vidijo v 
sprostitvi cen! Z svojimi zahte
vami so anhovski in trboveljski 
cementarji pred dnevi seznanih 
tudi predsedstvo republiškega 
odbora sindikata gradbenih de
lavcev, ki je zasedalo v Anho
vem. Predstavniki slovenske

industrije cementa so na seji 
odločno zahtevah, da pristojni 
zvezni organi takoj urede vpra
šanja cen za cement in azbestni 
cement. Kako kritičen je polo-' 
žaj v obeh naših cementarnah 
kaže dejstvo, da niti vodstvi 
obeh cementarn ne vesta, kaj bi 
jim utegnilo povzročiti »beo
grajsko odlašanje". Predramiti 
bi se morah vsaj zdaj, ko je 
mera tegob prešla vse okvire.

Sprostitev cen je v trenutnih 
razmerah bržkone edina rešitev 
za slovensko in bržčas tudi za 
vso jugoslovansko industrijo 
cementa. Slovenski cementarji 
so zahtevah od zvezne vlade, da 
odobri povišanje cen cementa 
za 15 %, za azbestni cement pa 
za 25 %. Zvezna vlada se bo 
morala odločiti o morebitnem 
povišanju o novih cenah naj
kasneje do 1. juhja. Če se do 
takrat ne bo odločila za nove 
cene, bi se obe slovenski cemen
tarni, podobno kot vse druge, 
znašli v brezupnem položaju.

Naj bo kakorkoli že — traj
nejše rešitve za našo industrijo 
cementa bi morah poiskati dru
god. Izkušnje so nas poučile, da 
samo z zvišanjem cen ne bomo 
reših položaja, v katerem je dve 
leti jugoslovanska proizvodnja 
cementa. Povečati bi morah 
investicije v industrijo cementa 
— to je najpomembnejše! Tega 
se cementarji zavedajo v polni 
meri, saj se nikoli niso zadovo
ljevali s trenutnimi »tolažba
mi". Večjo proizvodnjo, ki bo 
lahko krha potrebe, bomo do
segli le z večjim investiranjem v 
tovrstno industrijo. Veliko več 
kot doslej bi morah investirati v 
nove obrate, saj naše cemen
tarne z zastarelo tehnologijo ne 
morejo slediti sodobni svetovni 
industriji cementa.

-vk

Hitreje za drugimi!
(Nadaljevanje s 1. strani) 

sploh je reprodukcijska spo
sobnost pretežnega dela go
spodarskih organizacij v občini 
Laško precej šibka, zato bodo 
prizadevanja domačih gospo
darskih krogov in družbe
nopolitičnih dejavnikov že v 
bližnji prihodnosti usmerjena 
na njeno postopno krepitev. 
Lani so na primer krediti za 
osnovna sredstva narasli v pri
merjavi z letom poprej za 
66,7 %, dolgoročni krediti v te 
namene pa kar za 136,1 %. Na
raščanje je kljub vsemu še ved
no počasnejše kot prejšnja leta, 
saj sta za meteorski dvig lanskih 
kreditov »poskrbeli" edino več
ji investiciji v pivovarni in v 
Volni Laško.

Primerjalni podatki za lansko 
leto kažejo, da rezultati poslo
vanja gospodarstva v občini 
Laško zaostajajo za rezultati 
celjske regije in Slovenije kot 
celote. Lani je celotni dohodek 
v občini porastel za 23 %, v 
celjski regiji za 33 % in v slo
venskem gospodarskem pro
storu za 29 %, ustvarjeni do
hodek pa se je lani v občini 
Laško povečal v primerjavi z 
letom poprej za 20 %, v celjski 
regiji za 31 % in v SR Sloveniji 
za 27 %. Še občutnejše so raz
like pri skladih, da pri tem ne 
omenjamo primerjalnih dia
gramov na grafikonu storilnosti, 
izvoza, posebno pa renta
bilnosti gospodarjenja.

ZAOSTAJANJE 
DOMALA POVSOD

Zborovalci na torkovi konfe
renci samoupravljavcev občine

Laško so skušali s pomočjo sta
tističnih kazalcev najti vzroke 
za zaostajanje svojega gospo
darskega območja za celjsko re
gijo in slovenskim gospo
darskim prostorom. Čeprav so 
ugodno ocenili lanska gospo
darska gibanja, so si bili enotni 
v ugotovitvi, da pri zaostajanju 
ne gre za naključje, saj se raz
like pojavljajo že nekaj let.

Dokončnega odgovora, kako 
ujeti razvitejše občine, niso 
našli, čeprav je bilo koristnih 
napotkov izrečenih precej. 
Bržkone je nujno čimprej iz
delati primerjalne analize o do
sedanjem in bodočem gospo
darjenju občine Laško. Slej ko 
prej je namreč zaostajanju kriva 
neugodna struktura domačega 
gospodarstva. Razumljivo je, da 
proizvodnje ni mogoče pre
strukturirati čez noč, saj za to 
nimajo niti kapitala niti kadrov, 
da o razvojnih programih ne go
vorimo.

Gospodarstveniki v Laškem 
zadnji torek niso zaman tožili, 
da v domača podjetja ne mo
rejo privabiti mladih strokov
njakov. Kadrov ni in ni. Po
vedali so, da odročni kraji po
stajajo vedno manj vabljivi za 
mlade strokovnjake. Zato ostaja 
pomanjkanje ustreznih kadrov 
ob mnogih tegobah, ki tako ali 
dmgače pestijo domače gospo
darstvo, eden največjih pro
blemov delovnih organizacij.

Izjava direktorja SDK Celje 
Slavka Verdela, da bodo od 1. 
julija vsi zaposleni v gospodar
skih organizacijah z blokiranimi 
žiro računi dobivali 10 % nižje 
osebne dohodke, med zbo

rovalci ni povzročila preplaha- 
Podatki namreč pričajo, da v 
občini Laško z izjemo dveh pri
merov, ki pa nista kritična, ne
likvidnosti ne poznajo. Veliko 
več skrbi pa bo predstavnikom 
domačega gospodarstva po
vzročila zahteva, da bodo mo
rale gospodarske organizacij® 
po posebnem predpisu do 
1975. leta imeti v posesti naj
manj 70 % lastnih obratnih 
sredstev. Taka zahteva bo za go
spodarske organizacije v La
škem brez dvoma izredno težko 
uresničljiva.

IZKORISTITI MOŽNOSTI
Na konferenci je o uresni

čevanju ustavnih dopolnil in 0 
ustanavljanju temeljnih orga
nizacij združenega dela spr®" 
govoril Mitja Švab, predsednik 
komisije za samoupravljanje p® 
RS ZSS. Opozoril je zlasti »a 
nekatere negativne pojave, ki s® 
pojavljajo v oceni položaja f 
odnosov med bankami, trgo
vino in proizvodnimi orga
nizacijami. Po njegovem mne
nju bomo morali v praksi, pr®, 
no se bomo lotili ustanavljanj3 
temeljnih organizacij združ®' 
nega dela, izpolniti vse zah*®' 
vane pogoje za uresničit® 
ustavnih dopolnil.

Tudi v občini Laško so mo*' 
nosti za ustanovitev nekaterih 
TOZD, saj so v nekaterih obra; 
tih izpolnjeni skoraj vsi pog°J 
za njihovo ustanovitev. Zato s 
zborovalci na konferenci sam® 
upravljavcev občine Laško skl 
nili, da bodo pripravili okvim 
akcijski program za ustana 
ljanje TOZD "vk
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TOKOVI GOSPODARJENJA

iz ljubljane v new vork
-^lLprkr=:l;:„6ri!r«vm°s,j,‘d„LLt,lirLv«i!rv,,k ,n ^ h- ■— «* *» «*

lT^eč0kCot0dvab0millionl,ValicnaMi!,$ie letola ,?VetU' na$c9a 747‘ Vsl- ki so že potovali z nošlm 747 - bilo jih
teiami ulrf »mS ? 7 b l"0v4d!,$en'* ke,r so užival1 me«i poletom: udobje, varnost in kuhinjo s svetovnimi speciali
tetami. Med poletom imate na voljo 12 zabavnih glasbenih programov in na izbiro dve filmski predstavi hkrati.

x ,V naS,° *krb 5e! v hotelih. ogled mest. razni izleti in služba renf-a-car. Žago-imo vam tudi rezervacije za potovanja do vseh mest v notranjosti Amerike.

V ameriških poslovalnicah Pan American vam naši rojaki iz ZDA lahko kupijo karto 
za polet v Ameriko; dostavimo vam jo v Jugoslavijo I

V vseh poslovalnicah JAT, turističnih agencijah ali neposredno pri nas boste zvedeli 
vse o naših posebnih, izletniških tarifah.

PAM AMERICAN, HOTEL SLA VIJ A, SV. SAVE 9, 11000 BEOGRAD. TELEFON: (011) 411-484

~ PanAm
letalska družba 

največjimi izkušnjami
na svetu

_ Po tehnološkem načelu
V združenem podjetju Ljubljanske mlekarne ustanavljajo TOZD po načelu 
______ _____ tehnološke povezave

Na referendumu 5. junija se 
. , 3-članski kolektiv novo- 

. mlekarne odločil, da se 
do vključil v temeljno organiza- 
9°. združenega dela mlekarske 

proKvodnje v združenem pod- 
LJ,. Ljubljanske mlekarne, 

ina zaposlenih — z izjemo 
®£a s.ame8a delavca — je torej

tehlm? S Predl°gom, naj bi 
hnološka povezanost v zdru 

ženem t
*povezanost v zdru- 

?m Podjetju Ljubljanske 
nn dobila prednost pred 
Področno povezavo.

Tak'' - 
karska

nih 305 delavcev, zdaj pa jih je 
193. Produktivnost se je tako v 
zadnjih dveh letih povečala sko
raj za trikrat. Tudi njihovi oseb
ni dohodki so porasli, saj so bili 
lani že za 60 % višji kot pred 
integracijo. Vse to je bržčas 
vlilo delavcem v novosadski 
mlekarni zaupanje v načrte, ki 
jih snujemo.“

Delavci, zaposleni pri proiz

vodnji mleka v novosadski mle
karni, bodo poslej opravljali 
letni zaključni račun poslova
nja, kar jim bo nudilo dovolj 
možnosti, da bodo spremljali 
oblikovanje in delitev dohodka, 
investicijsko porabo, skrbeli za 
razvoj svoje mlekarne in zado
voljevali potrebe po dvigu živ
ljenjske ravni zaposlenih.

-v.k.

Proizvodnja barvnih televizorjev
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Te dni je Iskra podpisala 
kooperacijsko pogodbo z 
angleško tvrdko BRC, na 
osnovi katere bo izvažala 
elektronske elemente za pro
izvodnjo televizijskih in dru
gih elektronskih aparatov, 
uvažala pa sklope za izde
lavo barvnih televizijskih 
sprejemnikov s tremi različ
nimi dimenzijami ekrana.

Iskra je prvo količino ta
kih televizorjev že poslala na 
trg ob koncu minulega in v

začetku letošnjega leta.
Pred sklenitvijo pogodbe 

je Iskra v sodelovanju s stro
kovnjaki RTV Ljubljana 
laboratorijsko preizkusila 
podobne proizvode glavnih 
proizvajalcev barvne tele
vizije in se odločila za proiz
vode tvrdke BRC predvsem 
zaradi odlične kvalitete in 
moderno zasnovane kon
strukcije, ki omogoča tudi 
enostavno vzdrževanje in po
pravilo televizorjev.

Tvrdka BRC je največji 
evropski proizvajalec televi
zijskih sprejemnikov in zna
ša njena dnevna proizvodnja 
2000 barvnih in 5000 čmo- 
belih televizijskih sprejem
nikov.

Na osnovi sklenjene ko
operacijske pogodbe bo 
Iskra izdelala letos 2500, 
prihodnje leto pa že 5000 
barvnih televizijskih spre
jemnikov.

-ž
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ss Največji možgani pri nas^kamP ST^enTSe^ 
rganrzaajo zdmženega dela. V 

AL?0 vključene mlekarne v

AA ' S\c.er Pa bo imelo zdru- 
i podjetje I mle

V republiškem računskem centru v Ljubljani so montirali doslej največji računalnik v državi - CVBER 70
blcer pa bo imelo žarn

ih podietie Ljubljanske mle- 
p e Pet temeljnih organizacij. 
temfli-8010 že omenili. drugo 
neSn? organizacijo združe- 

ga dela bodo sestavljale trans
ih,,A A komercialne službe v 

v Ljubljani,

ska ni _zaruzenega dela, trgov-

PovezavPUJej°’ da tehnološka 
javnostm ™6^ Posameznimi de- 
ioSBft znotraj združenega 
poslovi,ljca80“Ja'«liko Ml*

tudi 2P j7 Janja- To dokazujejo

*

brez dvomA/e/erendumu PaJe 
letnega n™ tUdl Posledica dve-
1« n?,aoSTdf’,.ki **
se je zdm»;i mlekarna, odkar 
sekretjSv2, •nanJi’“ javlja 
tovariš Šante^J3nkih mlekarn
2«* miS if

Strokovnjaki republiškega račun
skega centra v Ljubljani so prejšnji 
teden predstavili novinarjem raču
nalnik Cyber 70, doslej največji ra
čunalnik v Jugoslaviji, ki prav v teh 
dneh začenja opravljati svoje „elek- 
tronsko poslanstvo11. Z novim raču
nalnikom - gigantom, smo Slovenci 
in Jugodovani naposled prišli do 
enakih možnosti za avtomatsko 
obdelavo podatkov kot jih imajo 
najrazvitejše države Evrope. Na ra
čunalnik je namreč mogoče pri

ključiti večje število terminalov, 
tako da so njegovi uporabniki iz raz
ličnih gospodarskih panog in druž
benih služb povezani s centralnim si
stemom po telefonskih linijah.

Oglejmo si pobliže računalnik 
Cyber 70, ki ga je razvila ameriška 
družba Control Data Corporation.

Računalnik ima 655.360 znakov 
hitrega spomina in dve centralni 
enoti, ki hkrati obdelujeta vsaka 
svoj program, s čimer je izključena 
možnost, da bi hkrati odpovedali

obe centralni enoti. Del naprave 
tvori še skupina takoimenovanih pe
rifernih procesorjev, povsem neod
visnih računalnikov z lastnimi cen
tralnimi enotami in spomindm. Si
stem lahko obdeluje do 15 pro
gramov. Sedanjih nekaj več kot 
655.000 znakov osrednjega spomina 
je možno povečati na 1,310.720 
znakov. Nadaljnjo možnost po
večanja pa omogoča »razširjeni 
feritni spomin11, ki ga je možno raz
širiti na 20 milijonov znakov.

Vodnia nVČi J" ,”Dnevna pr 
dvema ,”leka Je znašala pred 
dan™‘e °ma '= 27.000 litrov, 
ha dnoX°sadska mlekar-
litr°v mitfL1ZVOdnL 80-000
davnat kKudnev1no- Se do ne- 
nizki dnevni °b razmeroma

Kako hitro deluje naš največji ra
čunalnik, pove že en sam primer: 
obračun plač v podjetju s 1200 za
poslenimi, ki ga sicer opravlja pet
članska ekipa vsaj 10 dni, izračuna 
računalnik v pičlih 4 minutah! Se
veda pa s tem njegove »duševne11 
zmogljivosti še zdaleč niso izko
riščene. Računalnik lahko mimo 
vseh zapletenih računov igra celo 
šah, in to tako »prodorno11 kot ša
hovski prvokategornik!

ZAKAJ NOV RAČUNALNIK?
V Sloveniji ugotavljamo, da smo v 

razvoju računalništva prišli do tiste 
razvojne stopnje, ko moramo raz
mišljati o prihodnosti jutrišnjega 
»računalniškega dne11. To toliko 
bolj spričo spoznanja, da smo doslej

v tujini nanačrtno kupovati mehano- 
grafične stroje in zanje porabili 
ogromna sredstva.

Po zadnjih podatkih imamo v naši 
republiki kakih 100 računalnikov, 
med njimi najmanj 40 manjših in 
srednje velikih, katerih vrednost 
znaša 200 milijonov dinarjev. Za le
tos pa je menda naročenih ali že 
montiranih 130 novih računalnikov.

Ves čas smo torej pogrešali večje 
naprave, ki bi poleg ustaljenih raču
novodskih in evidenčnih poslov 
opravljale zahtevnejše ekonomske

analize za potrebe večjih delovnih 
organizacij ah gospodarskih panog v 
celoti.

Izkušnje so nas naposled pripe
ljale do odločitve, da se upremo 
drobljenju sredstev in s sodobno ra
čunalniško službo sledilo dosežkom 
razvitih držav na tem področju. Slo
venski znanstveni krog se je zato 
lotil oblikovanja velike republiške 
računalniške mreže.

PRAKTIČNA
UPORABA RAČUNALNIKA 

V GOSPODARSTVU
Sodelovanje med podjetji in ra

čunskimi centri je preprosto. Pod
jetja pošljejo v center kartice, kjer 
jih potem obdelajo. S svojim »ra
čunskim partnerjem11 pa so lahko 
povezane tudi preko terminala. Tudi 
ta povezava je enostavna: upo
rabniki naročijo le telefonsko zvezo 
in v trenutku so, ne glede na od
daljenost, v neposrednem stiku z ra
čunalnikom. Terminalna povezava 
je zlasti primerna za ustanove, ki 
morajo nadzorovati in voditi poslo
vanje na širšem področju svojih de
javnosti. Takšno ugodnost že s pri
dom izkoriščajo Ljubljanske mle
karne, gradbeno podjetje Obnova, 
poslovno združenje gozdnogospo
darskih organizacij, ljubljanske kli
nične bolnišnice in nekateri drugi 
partnerji republiškega računskega 
centra.

Presenetljivo je dejstvo, da lahko 
novi ljubljanski računalnik v sle
herni uri opravi za potrebe podjetij 
najobsežnejše obdelave in analize, ki 
jih sicer majhni računalniki ne zmo
rejo. V tem je brez dvoma največia 
praktična vrednost uporabe raču
nalnika Cyber 70.

Gigantski računalnik je veljal 2,5 
milijona dolarjev.

VR
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• • • v jugoslovanskih sindikati!)
VIL KONGRES 
GRADBINCEV ZVEZNI ODBORI

Minuli ponedeljek in torek je v Beogradu zasedal VII. kongres 
Sindikata gradbenih delavcev Jugoslavije, ki se ga je udeležilo kakih 
350 delegatov iz vse države. V uvodnem referatu je dosedanji pred
sednik tega sindikata Vlado Stijepovič povdaril nekatere pomembne 
dosežke v razvoju gradbeništva, ki zdaj zaposluje že €00.000 delavcev 
in gradi na vseh kontinentih tudi najzahtevnejše tehnične projekte.

Skupni dohodek gradbeništva se je v minulem letu povečal za 
25 %, v industriji gradbenega materiala za 40 %, v gradbeni obrti za 
30 %, del dohodka, ki ostaja delovnim organ:zacijam za delitev, pa se 
je povečal za 67,7 %. Porasli so tudi osebni dohodki, in sicer za 23 %. 
Kljub temu pa je predsednik Sindikata jugoslovanskih gradbenih de
lavcev opozoril, da se položaj gradbincev ni bistveno izboljšal, saj je 
gradbeništvo še vedno med desetimi najslabše plačanimi panogami, 
kar 35 % zaposlenih pa zasluži manj kot 1.000 dinarjev mesečno.

Gradbinci sicer iščejo rešitve predvsem v lastnem prizadevanju, 
srečujejo pa se tudi z mnogimi objektivnimi težavami, med katerimi 
velja vsekakor omeniti to, da v naši družbi še vedno nismo izobliko
vali dolgoročne programske usmeritve, zavoljo česar tudi ni možno 
planiranje na daljši rok in optimalno izkoriščati kapacitet. Pogosti so 
namreč primeri, ko gradbeno podjetje, ki dogradi neki objekt, ne ve, 
kam z ljudmi in s kapacitetami. Prav zdaj je to zelo aktualno vpra
šanje za graditelje Djerdapa.

Kronična bolezen gradbeništva pa je njegova velika razdrobljenost. 
O tem priča podatek, da je v gradbeništvu Jugoslavije 335 delovnih 
organizacij, samo 42 med njimi pa zaposluje več kot 48 % celotnega 
števila v gradbeništvu zaposlenih delavcev. Vse to seveda preprečuje 
modernizacijo proizvodnih postopkov, bolj ekonomično in renta
bilno poslovanje. Zavoljo tega se je-tudi VII. kongres zavzel za pospe
šitev integracijskih procesov v gradbeništvu.
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PRED SVOJIM 
PRAGOM!

Zvezni izvršni svet je posre
doval zvezni skupščini predlog, 
naj bi po hitrem postopku spre
jeli sklep, s katerim bi se mu

Odmrzniti!
V gospodarski zbornici 

Hrvaške sodijo, daje napočil 
čas za postopno odmrzo- 
vapje cen in to s pomočjo 
samoupravnih sporazumov 
med proizvajalci in trgovino. 
Menijo, da je v sedanjih raz
merah na trgu treba trgovini 
priznati celoten znesek mar
že za vse tisto blago, ki je 
bilo na trgu na dan zamrznit
ve cen. Pri političnih dejav
nikih naj bi dosegli, da bi 
trgovini na Hrvaškem ne 
predpisovali novih obvez
nosti. Zakaj ne? Trgovci na 
Hrvaškem naj bi imeli za raz
liko od trgovcev v drugih re
publikah največje obveznosti 
do sklada za nerazvite. Prav 
tako so bili tudi njihovi pri
spevki za osebne dohodke 
lani večji od prispevkov v 
Sloveniji za 1 % in za 2 % 
večji kot v Srbiji in BiH. Pre
cej višji kot drugje, pravijo, 
da je' tudi republiški in ob
činski prometni davek.

zmanjšala kvota že odobrenih 
deviznih konvertibilnih sredstev 
za letos. Po prejšnjem sklepu je 
bila federaciji odobrena devizna 
kvota v višini 152,367.953 do
larjev in to predvsem za vzdrže
vanje likvidnosti v mednarod
nem plačilnem prometu. Od 
tega je imela federacija na voljo 
110 milijonov dolarjev v kon
vertibilnih valutah, kar znaša 
72 % skupne vsote, ostanek pa 
v klirinški valuti. Po novem 
predlogu bi skupna devizna 
kvota ostala enaka, v okviru 
le-te pa bi se razmerje med kon
vertibilno in klirinško valuto iz
ravnalo na 50:50. Z drugimi be
sedami: ZIS se odreka 33,5 mi
lijona dolarjev v konvertibilnih 
devizah, tako da bi namesto s 
110 milijoni razpolagal samo s 
67,5 milijona dolarjev.

V obrazložitvi predloga piše, 
da je ZIS po pregledu skupnih 
potreb ugotovil, da lahko v 
skladu z ukrepi za zmanjšanje 
deficita plačilne bilance kakor 
tudi doslednega varčevanja z 
deviznimi sredstvi predlaga 
zmanjšanje letne kvote konver
tibilnih deviz za potrebe federa
cije.

Končno torej le začetek po
metanja pred lastnim pragom!

PO KAKŠNI POTI 
DO MINULEGA DELA
V sedanjih razpravah, ki jih organizirajo v 

občinah in na medobčinskih ravneh o vpra
šanju, kako konkretizirati ustavne amandmaje, 
je v središču pozornosti minulo delo. Ponekod 
je čutiti prizadevanja, da bi načelo minulega 
dela uresničili tako, da bi ga kot pravico vklju
čevali v pravilnike o delitvi dohodka in osebnih 
dohodkov. Avtorji dosedanjih samoupravnih in 
družbenih dogovorov pa so to vprašanje kar 
obšli, kar daje zdaj možnost za sprejemanje raz
ličnih nenačelnih rešitev ali za omejitev minu
lega dela samo na delitev, potrošniški" pristop 
k ustavnemu pojmu „minulo delo“ se kaže 
predvsem v težnji, da bi rezultat minulega dela 
takoj in v celoti izplačevali v sedanjem sistemu 
delitve osebnih dohodkov zaposlenih., česar pa 
že zavoljo pomanjkljivosti v delitvi ni mogoče 
uresničiti.

Že dolgo je znano, da se ljudje pred upoko
jitvijo prizadevajo dokopati do čimvečjega 
osebnega dohodka in da jih ne skrbi več toliko 
akumulacija podjetja. To molče odobravajo 
tudi organi upravljanja, tako da osebni dohodki 
delavcev pred upokojitvijo naraščajo neodvisno 
od možnosti delovnega kolektiva. S tem pa se
veda delavci še niso izplačani za minulo delo. 
Da bi upokojencem izplačali njihov celotni de
lovni prispevek, so se zato, denimo v mesni in-
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Zadolženost jugoslo
vanskega gospodarstva se ne 
zmanjšuje, ampak povečuje. 
Leta 1967 je za odplačilo 
dospelih investicijskih kre
ditov gospodarstvo upora
bilo 35,6 % razpoložljivih 
sredstev, leta 1970 41,2%, 
lani pa že 42 %. Najbolj za

dolžene so industrija, kme
tijstvo in promet, veliko 
manj pa trgovina, gostinstvo 
in obrt. Vmes je tudi nekaj 
industrijskih dejavnosti, ti 
dajejo vsa razpoložljiva sred
stva za odplačila. V proiz
vodnji in predelavi nafte 
znaša stopnja zadolženosti

103 %, v metalurgiji pa celo 
118 %! Nad 50-odstotno 
stopnjo zadolženosti imajo v 
železniškem in pomorskem 
prometu, v kmetijsko indu
strijskih kombinatih ter v 
kemični in v kovinski indu
striji.

Naše »dogovarjanje«
Belinka iz Šentjakoba pri 

Ljubljani je pred gradnjo obrata 
za proizvodnjo vodikovega pe
roksida z letno zmogljivostjo 
7400 ton, proizvodnje perbo- 
rata pa se bo s predvideno grad
njo povečala na 30.000 ton. 
Proizvodnja v obeh obratih za
došča za vse potrebe jugoslo
vanskega trga in še za izvoz v 
naslednjih štirih ali petih letih., 
Ta gradnja je opisana tudi v raz
vojnem programu kemijske in
dustrije v SR Sloveniji iz leta 
1969.

Organi kombinata So-Da-So 
iz Tuzle pa so prav tako sprejeli 
odločitev, da bodo svojo dose
danjo proizvodnjo surovin pre
usmerili oziroma dopolnili s 
predelavo. Zato predvideva nji

hov program razvoja tudi pro
izvodnjo vodikovega peroksida, 
perborata, vodnega stekla in de
tergentov.

Predstavniki tega kombinata 
sodijo, da imajo ekonomsko 
prednost pri gradnji zavoljo 
lastne proizvodnje sode.

Predstavniki Belinke pravijo, 
da odstop Od gradnje pri njih ni 
možen, ker so že sklenili pogod
be z nekaterimi investitorji.

Predstavniki So-Da-So so iz
javili, da njihovi organi tudi ne 
bodo odstopili od odločitve. 
Začeli bodo graditi ne glede na

SRBIJA

tehnološke, tržne in druge pred
nosti, ki bi jih Belinka morda 
imela.

In zvezna gospodarska zbor
nica kot arbiter ob takšnih ne
soglasjih?

Posredovala je umirjeno. 
Predstavnik zvezne gospodarske 
zbornice je ondan na razgovoru 
priporočil, naj bi se obe pod
jetji dogovorih vsaj to, da bi 
samo eno podjetje kupilo licen
co za potrebe obeh in s tem 
preprečilo dvakratno plačilo 
licence!

—pik

Samo eno stanovanje!

- Saj to je vendar ka
tastrofa ... !

- Kje pa, samo vlada 
presega plan ... !

V srbski skupščini priprav
ljajo zakon o stanovanjskih raz
merah, s pomočjo katerega naj 
bi dosegli, da ne bo imel nihče 
pravice do dveh stanovanj. Upo
rabniku, ki ima poleg družbe
nega stanovanja v lastništvu 
družinsko zgradbo ah stano
vanje v istem mestu, bo zakon 
avtomatično razveljavil" stano
vanjsko pogodbo. Tisti, ki sta
novanj nimajo, si bodo lahko 
pridobili stanovanjsko pravico 
samo do stanovanj v družbeni 
lastnini; stanovanjsko pravico

pa bo izgubil vsak, ki ne bo 
uporabljal stanovanja več kot 6 
mesecev. Lastnik stanovanja, v 
katerem živi družina s stano
vanjsko pravico, lahko zahteva 
izselitev, čeprav ne more ponu
diti popolnoma ustreznih pro
storov. Srbski predlog zakona 
ukinja tudi inštitucijo nujne na
stanitve; vse spore v zvezi s sta
novanjskimi vprašanji naj bi v 
bodoče reševala sodišča in ne 
kot sedaj občinski organi v 
upravnem postopku.

dustriji Gavrilovič odločili, da bodo vsem svo
jim upokojencem redno izplačevali del giblji
vega dohodka, ki gre zaposlenim delavcem. V 
„Podravki“ izplačujejo vsakemu delavcu, ki 
odide v pokoj in ki je bil v podjetju 10 let, 
poleg enkratne nagrade ob odhodu v pokoj še 
vsako leto 2,5 % povprečnega osebnega dohod
ka v podjetju. Tudi upokojenci „Zvijezde“ pre
jemajo ob vsakem novem letu denarne nagrade, 
medtem ko v podjetju Jugodental dobiva vsak 
delavec s 15-letno prakso in če je bil tri leta v 
podjetju, hranilno knjižico, na katero vsako 
leto vložijo določeno vsoto denarja. Denar 
lahko dvigne delavec šele po odhodu v pokoj. 
Tudi v drugih podjetjih ravnajo podobno.

Kljub temu, da je minulo delo treba upošte
vati pri ovrednotenju dela zaposlenih, še zlasti 
tistih, ki morajo v pokoj, pa bi reševanje tega 
vprašanja vseeno ne smeli prepustiti v odločanje 
posameznim delovnim organizacijam, naj svoja 
sredstva porabijo kot vedo in znajo. Pokoj
ninski sistem mora neposredno odražati celotno 
združeno delo vseh delovnih ljudi. Zato bi mo
rali najprej vzpostaviti bolj neposredno zvezo 
med skupnim minulim delom upokojencev in 
živim delom ter dohodkom sedanje generacije, 
šele nato pa se odločiti za različne dodatke k. 
osebnim dohodkom y g

Predsednik republiške kon
ference SZDL Slovenije JA
NEZ VIPOTNIK na VIL 
kongresu slovenskih gasilcev 
v Murski Soboti:

Stabilizacija terja, da vsakdo 
na svojem terenu, v svojem delo
krogu dosledno izpolnjuje svoje 
obveznosti. Če bo vsakdo pričel 
pri sebi, bo tudi-lažje terjal od 
drugih. In to pravilo velja tako 
za osnovne delovne kot tudi za 
politično-teritorialne skupnosti 
To velja za gospodarstvo nasploh 
in za kmetijstvo v njem, kjer se 
položaj delovnega kmeta hitro 
enači s položajem delavca z vse
mi pravicami do kraja razpola
gati z rezultati svojega dela, kot 
to velja za delovne ljudi na dru
gih področjih.

Seveda imajo zelo odgovorne 
naloge v stabilizaciji gospodar
stva republike in federacija. Pre
počasi se uvaja novi zunanjetrgo
vinski sistem, premajhna prož
nost se kaže pri politiki cen, kjer 
se nam s prekomernim admini
striranjem ekonomski in poli
tični problemi zaostrujejo, ne 
pa blažijo. Pomembno je, kako 
iskati izhod iz težav, ali v odpi
ranju tržišča in razvijanju načela 
dohodka in vsega drugega, kar iz 
tega izhaja, ali pa v zaprtem 
administrativnem ukrepanju. Pri 
teh in drugih vprašanjih je odgo
vornost republike danes, po 
ustavnih spremembah, mnogo 
večja.

Tudi v odnosih do federacije 
so še vedno stari pogledi in v 
njih podrejena vloga republik, 
namesto obratnega, da je odgo
vornost federacije sestavni del 
odgovornosti republike in da 
torej domala nobenega ukrepa 
federacije ni, ne da bi zanj dala 
svoj pristanek vsaka republika in 
pokrajina.

Zvezni sekretar za zunanjo 
trgovino MUHAMEP 
HADŽIČ na tiskovni kon
ferenci:

Letošnji rezultati, ki smo jih 
dosegh v zunanji trgovini, so naj- 

4* ugodnejši v minulih petih letih. 
V prvih petih mesecih smo uvoz 
pokrili z izvozom v višini 74 %> 
medtem ko je prejšnja leta bilo 
to razmerje naslednje: leta 1971 

-* je izvoz pokril uvoz v višin' 
48,4%, leta J 970 v višini 
66,8 %, leta 1969 pa v višini 
61,4%. V istem obdobju smo 
dosegli tudi najmanjši trgovinski 
deficit - 303 milijone dolarjev. 
Vendar pa se zastavlja vprašanje, 
do katere ravni je možno še 
omejiti ta primanjkljaj. Zavoljo 
premajhne proizvodnje doma
čega reprodukcijskega materiala 
in zavoljo uvoza opreme bomo 
še dolgo imeli velik uvoz in defi
cit.

Tudi najnovejše informacije o 
izvozu in uvozu v mesecu juniju 
izpričujejo ugodna gibanja. Tako 
visok porast izvoza in močan 
padec uvoza pa je treba realno 
ovrednotiti. Potrebne so primer
jave ne samo z minulim, temveč 
tudi z leti poprej, celo z minulim 
petletnim obdobjem. Iz podat
kov za obdobje januar-maj v 
zadnjih dveh letih pa je raz
vidno, da je znašal trend rasti iz
voza samo 12,6 %, uvoza pa 
7,1 %. Primerjava teh in drugih 
številk pa seveda demantira pre
več optimistične ocene, da izvoz 
strmo narašča, uvoz pa naglo 
upada.

Letošnje leto bi lahko zaklju
čili s povečanjem izvoza ra ko
kih 17 % do 18 % v primerjavi Z 
minulim letom. To lahko sklepa
mo na podlagi že registriranih iz
voznih poslov in ob predvide
vanju, da se bodo spremenili re
striktivni ukrepi za stabilizacij® 
tržišča in cen. Uvoz bi bil lahk° 
nekaj večji, predvsem zavolj0 
tega, ker je treba postopoma p1'" 
lagoditi novim razmeram 
ukrepe, ki so bili uveljavljeni ' 
začetku leta.

’ -S J"
POHIŠTVO

NAROČILNICA ZA NOVE NAROČNIKE 
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Točen naslov:

Naročnino za 12 mesecev v znesku 26.-din bom poravnal na tekoči račun 
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IZ NAŠE DRUŽBE

NAŠEGA
ČASA

Po naši mili domovini se 
že precej časa neustrezno 
reagira na resolucije o nuj
nosti po povečanih naporih 
na področju izobraževanja, 
kar je vrsto delovnih in od
govornih posameznikov in 
delovnih skupnosti končno 
resno razjezilo. A kar je naj
bolj razveseljivo: ni se ostalo 
le na nivoju jeze in nemo- 
gočnega ogorčenja, ampak 
se je šlo v konkretno akcijo. 
Kultura in prosveta, to naša 
bo osveta! so rekli nekateri 
delovni ljudje in pljunili v 
roke.

Akcije so se lotili različni 
denarni zavodi, potem raz
lični posamezniki in društva 
za produkcijo popevk in ne 
nazadnje nekatere ustrezne 
revije za lahko branje v ko
rist slovenskega delovnega 
človeka. Dinar na dinar in 
tako se je nabrala kar pre
cejšnja pogača. Rešiti je bilo 
treba le še vprašanje, kako 
dvigniti splošno in speciali
zirano razgledanost sloven
skih izobrazbenih produk
tov.

Ideje so jele deževati, a 
vse je končno ogrela ena 
sama: s kvizi znanja! Odtlej

smo priče izrednega napred
ka na nekaterih področjih 
splošne narodne razgleda
nosti, kakor tudi domisel
nosti organizatorjev ustvar
jalnega prebujanja delovnih 
ljudi.

Kar poglejmo te bleščeče 
primere!

— Poslušalci pri radijskih 
sprejemnikih in gledalci naše 
zabavne oddaje, proam, 
pazljivo prisluhnite! Tu v 
studiu smo pripravili za vas 
majhno presenečenje. Kdor 
bo k nam prvi prinesel zmo

Katera reka teče skozi Ljub- dobra volja, čeprav nam
ljano! Potrebujete čas za cene nočejo in nočejo dati
premislek? Deset sekund? miru.

— Prosim! Saj res, pravkar so spet
— Čas je potekel. Katera poskočile. Za koliko že? Za

reka? koliko: to je vprašanje, na
— Ja, menda je Ljubija- katero ne zna nihče odgo-

niča, če se ne motim! voriti.
— Tako je, Ljubljanica, 

čestitam! V imenu našega
Vendar to vprašanje še 

malo ni tako težko, kot kaže
priznanega denarnega za- na prvi pogled. Treba je le
voda, ki obrestuje hranilne vedeti, za koliko se smejo
vloge po najvišji možni stop- povišati vse leto, nato pa
nji, vam izročam kot skrom- tisti odstotek deliti z dva-
no darilo hranilno knjižico z najst in rezultat pomnožiti s
vlogo itd. pet, šest, sedem - za kateri

sicer ni tako lahka kot tista s 
fižolom čez dm in s trn do 
RTV studia, zato pa je bolj 
zanimiva in razburljiva. In s 
svinčnikom v roki si ii lahko 
kos.

Ne da bi se zdaj hvalil, 
toda veliko ljudi si je ob njej 
kljub temu že polomilo 
zobe. Najprej neki ugledni 
ljubljanski profesor, ki še 
kar naprej trdi, da bodo 
cene letos narastle za 12 
odstotkov, če ne še za več, 
zdaj pa spet sindikati, ki pra
vijo, da so že zrastle za vseh

VSE ZA DVIG
izobrazbenih produktov

fižola, ga čaka lepa nagrada. 
Želimo vam veliko sreče!

Ali pa tista težavna vpra
šanja s specializiranih pod
ročij človekovega duhov
nega razvoja.

— Prosim, povejte, kako 
se imenuje velika turistična 
prireditev, ki jo vsako leto 
prireja Ljubljana. Letos je 
bila v maju!

— Ja, kako bi rekel... 
Kmečka ohcet, a ne?

— Imenitno! Prosim 
aplavz. Zdaj pa še eno vpra
šanje in če boste nanj pra
vilno odgovorili, vas čaka 
lepa nagrada. Posluh torej!

Takšna in podobna pri
zadevanja so povzročila, da 
so se začele naše predstave o 
svetu, ki nas obdaja, naglo 
razširjati in bogatiti. Naši de
lovni ljudje poznajo zdaj že 
vrsto nadvge zanimivih stva
ri, npr., da stoji Vodnikov 
spomenik na Vodnikovem 
trgu, Prešernov pa na Prešer
novem; da se pravi jezerom 
na Triglavu, Triglavska je
zera in da se reče potnikom 
po novem viatoiji, ne pa 
potniki ali objekti tranzit
nega gospodarskega sektorja. 
Znanje ljudstva bliskovito 
raste, a z njim tudi splošna

mesec želimo pač podatke. 
Recimo, da jih želimo za 
junij. V resoluciji piše, da se 
smejo v vsem letu zvišati za 
pet odstotkov. Pet je treba 
torej deliti z dvanajst in 
pomnožiti s 6. To pomeni, 
da se smejo v mesecu dni 
dvigniti le za 0,4 odstotka, v 
6 mesecih pa za 2,4 odstot
ka. Še bolj natančen račun 
dobimo, če 5 odstotkov 
enostavno delimo z 2, saj gre 
za polovico leta. Rezultat je 
2,5%.

Kakor vidite še malo ni 
težko izračunati, kako pri 
nas rastejo cene. Ta igra

5 možnih odstotkov. Beo
grajski zavod za tržne raz
iskave je izračunal nekoliko 
drugačne številke, zvezni 
statistični zavod pa spet dru
gače. Le od kod ljudem tako 
različni podatki! Škoda, da 
nimajo takšnega kviza o ce
nah. To bi jih ugibalo, kako 
naraščajo! To bi se jih osme
šilo!

A kdo bi povedal točen 
rezultat?

Jaz vendar! 5 deljeno z 
12-krat 6.

Nagrada pa bi šla v moj 
žep! Ne verjamete?

jAČETEK AKCIJE ZA ZDRUŽITEV SKUPNOSTI ZDRAVSTVENEGA ZAVAROVANJA DELAVCEV IN KMETOV RAVNE NA KOROŠKEM

Oktobra referendum
Uvedba zdravstvenega ter sta- O izenačitvi pravic zdravstve- 

rostnega zavarovanja kmetov nega varstva kmetov z delavci in
teija izenačitev zdravstvenega o združitvi obeh skupnosti 
varstva kmetov z delavci. Vse bodo odločali zavarovanci na

aze, da bodo za novomeško referendumu, ki bo na pod-
« “Pnostjo na Koroškem in v ročju občin Dravograd, Radlje 
aleški dolini drugi v Sloveniji, ob Dravi, Ravne na Koroškem, 

bodo izenačili zdravstveno siim/pm cirof\^r in Vpipntp v.mp. 
^tvo kmetov z delavci in 
družili skupnosti zdrav- 
venega zavarovanja delavcev 

n duetov v eno rizično skup
it Nravstvenega zavarovanja 

avcev in kmetov Ravne na
Koroškem.

Slovenj Gradec in Velenje v me
secu oktobru. Tako je na zadnji 
seji sklenila skupščina Skup
nosti zdravstvenega zavarovanja 
delavcev Ravne na Koroškem. 
Ta predlog so doslej, mimo 
Skupnosti zdravstvenega zava
rovanja kmetov Ravne na Ko

roškem, podprli tudi Izvršni od
bor OK SZDL Velenje, Društvo 
upokojencev Šoštanj, Skup
ščina občine Radlje ob Dravi in 
Tovarna poljedelskega orotha in 
livarna Gorenje - Muta. Člani 
skupščine Skupnosti zdrav
stvenega zavarovanja delavcev 
Ravne na Koroškem so odlo
čitev o razpisu referenduma 
sprejeli soglasno!

Izenačitev pravic zdrav
stvenega varstva in združitev 
skupnosti na področju koroških

\

U'FF

zaključki ^i°b0t* se Je v nedeljo končal VII. kongres Gasilske zveze Slovenije. Parado, kije bila ob 
Zaščite z 0vesn°sti in v kateri je sodelovalo več kot 4.500 gasilcev in pripadnikov enot civilne 
PredsednikVSS7n°t0r*Zac^0’ S‘ Je °^ci^a*0 več kot 10.000 ljudi. Na zaključni slavnosti je govoril 
^dikatov si •• Avenije Janez Vipotnik, Tone Kropušek, predsednik republiškega sveta Zveze 

ovenije pa je izročil priznanja najboljšim gasilskim enotam.
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občin in Velenja ne bo teijala 
tolikšnih dodatnih sredstev, ki 
jih gospodarstvo oz. delavsko 
zavarovanje ne bi zmoglo. Vseh 
zavarovanih oseb je na pod
ročju ravenske skupnosti okrog 
115.000, od tega pa le okrog 
9 % kmečkih zavarovanih oseb. 
Tudi v prihodnje naj bi občin
ske skupščine prispevale del po
trebnega denarja za sofinan
ciranje zdravstvenega varstva 
kmetov, letos bodo prispevale 
okrog 800.000 dinarjev, repu
bliški sekretariat za finance pa 
naj bi prav tako prispeval denar 
za zdravstveno varstvo kmetov
- borcev. Tako bi bilo treba, 
po zdajšnjih izračunih, zago
toviti za izenačitev pravic 
zdravstvenega varstva kmetov z 
delavci le okrog 3 milijone di
narjev iz delavskega zava- 
ovanja. Stopnjo prispevka za 

zdravstveno zavarovanje de
lavcev bi bilo treba v tem pri
meru zvišati le za 0,25 %.

Nedvomno bo omogočila iz
enačitev pravic zdravstvenega 
varstva - v Šaleški, Mislinjski, 
Dravski in Mežiški dolini so pre
pričani, da bo referendum uspel
— tudi popolnejše programi
ranje dela zdravstvene službe in 
pocenitev nekaterih stroškov,

S SLOVENSKE 
KONJICE

Člani političnega aktiva so 
pred kratkim razpravljali o 
nalogah za združitev zdrav
stvenega zavarovanja delav
cev in kmetov v#eno rizično 
skupnost. Dokončno se 
bodo odločili o tem na refe
rendumu, ki bo predvidoma 
sredi oktobra.

Ker sedanji izračuni ka
žejo, da bi morali prispevno 
stopnjo ob združitvi obeh 
zdravstvenih zavarovanj zvi
šati za 0,55 %, se večina za
vzema za predlog, po ka
terem bi 0,45 % plačale de
lovne organizacije, razliko 
0,10 % pa družbenopolitične 
skupnosti, to je občine in re
publika. Druga varianta, po 
kateri bi celotno breme od
padlo na delovne orga
nizacije, ne dobiva skoraj 
nikjer ustrezne podpore.

V. L.

saj bodo med drugim odpadle 
npr. tudi dvojne evidence.

Posebnih problemov pri nu
denju novih pravic verjetno ne 
bo, čeprav je mogoče na za
četku vendarle pričakovati 
manjše težave zaradi po
manjkanja zdravstvenih de
lavcev v osnovni zdravstveni 
službi ter neprimernih in pre
tesnih prostorov ambulant v 
Slovenj Gradcu, Mislinji in na 
Prevaljah. Povečan obisk bol
nikov pričakujejo tudi na inter
nem oddelku Splošne bol
nišnice Slovenj Gradec, ki pa ga 
prav zdaj preurejajo. (Ma)

DOPISNIKI
POROČAJO

S SEVNICA
Sevnica stalno ponavlja 

svojo zahtevo: Slovenija je 
tako majhna, da je glede 
zdravstvenega zavarovanja ni 
treba dehti v regije. Po oceni 
tamošnjih političnih delav
cev bi bilo koristneje, ce
neje, predvsem pa pravič
neje, če bi republika bila ce
lota, ena sama rizična skup
nost. To zahtevo je podprl 
tudi občinski zbor delovnih 
skupnosti na zadnjem zase
danju, ko je razpravljal o 
predvideni združitvi skladov 
kmečkega in delavskega 
zdravstvenega zavarovanja. 
Zbor je tudi ocenil, da se 
združevanje skladov po po
sameznih območjih razhaja s 
stališči ZKS, ker socialne 
razlike med posameznimi 
predeli povečuje, ne pa 
zmanjšuje. Če ni mogoča 
ena sama rizična skupnost, 
bi javnost rada vsaj tako 
imenovano pozavarovanje, s 
katerim bi pomagali za
ostalim območjem. S temi 
stališči namerava Sevnica na
tančneje seznaniti tudi re
publiške organe.

-K

• KOPER
V predračunu sindikalne 

organizacije Tomos Koper 
so za letošnje leto namensko 
predvideli tudi sredstva za 
sedemdnevno okrevanje čla
nov delovne skupnosti v po
čitniškem domu na Bledu. 
Posamezni sindikalni odbori 
so predlagali delavce ter pri 
tem upoštevali tudi kriterije, 
kot na primer slabo zdrav
stveno in socialno stanje, de
lovno dobo v Tomosu, pri
zadevnost pri delu, delovne 
razmere oziroma težino dela 
itd.

Delavci, ki jim okrevanje 
plača sindikalna orga
nizacija, gredo v dom To
mosa na Bled pred in po se
zoni. Izjema so le matere sa
mohranilke s šoloobveznimi 
otroki, ki bodo ta način do
pusta koristile med šolskimi 
počitnicami. Vsi pa, ki gre
do na okrevanje na stroške 
sindikalne organizacije, mo
rajo takrat koristiti svoj red
ni letni dopust.

M. K.

JUGOLJUBIMCA

I

- Dobro bi bilo, ljubica, 
skupaj...

ko bi spet enkrat prišla 

I. ANTIČ
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IZ NAŠE DR

Tudi letos 
nova

gradbišča
Za negospodarske inve

sticije so imeli lani v Velenju 
na voljo skupaj 10.493.000 
din, ki" so jih zbrali z združe
vanjem sredstev delovnih 
organizacij in s krajevnim sa
moprispevkom občanov. 
Letos bodo zbrali s samo
prispevkom občanov, z 
združenimi sredstvi delovnih 
organizacij ter s posebnimi 
prispevki delovnih organi
zacij okrog 39,5 milijona 
dinarjev. S samoprispevkom 
bodo zbrali okrog 13,3 mili
jona dinarjev, združena sred
stva delovnih organizacij, 
posojila in posebni prispevki 
pa bodo „navrgli“ 
26,180.000 dinarjev. Ome
niti velja, daje TGO Gorenje 
Velenje namensko prispevala 
3 milijone dinarjev za nov 
otroški vrtec, Termoelek
trarna pa 1 milijon dinarjev 
za novi Kulturni dom Šo
štanj.

PRED REFERENDUMOM V MISLINJSKI DOLINI ZA UVEDBO SAMOPRISPEVKA

Mejnik za boljši
družbeni standard

Hitrejšega napredka na celotnem področju občine Slovenj Gradec ne bo, 
če ne bodo tudi občani prispevali sredstva za sofinanciranje negospodarskih

investicij

Nobenega dvoma ni, da bo 
prihodnja nedelja, 25. junij, po
memben mejnik v razvoju Mi
slinjske doline. Občinska skup
ščina Slovenj Gradec je za ta 
dan, na pobudo Izvršnega od
bora OK SZDL, razpisala refe
rendum, na katerem bodo odlo
čali občani o uvedbi samopri
spevka. Plačevali naj biga 5 let, 
s samoprispevkom pa bi zbrali 
nekaj nad 16 milijonov dinar
jev, oziroma nekaj maskot po
lovico vsega potrebnega denarja 
za financiranje programa nego
spodarskih investicij.

Prebivalce Mislinjske doline 
že dalj časa „žuli“ več proble
mov. Zdaj so izdelali petletni

program najpomembnejših na
ložb v šolstvo, zdravstvo, komu
nalno delavnost, kulturo in te
lesno vzgojo. Za uresničitev 
tega programa potrebujejo 
skupaj dobrih 37 milijonov 
dinarjev. S samoprispevkom bi 
zbrali 16 milijonov dinarjev. 
Republiška izobraževalna skup
nost je pripravljena prispevati 7 
milijonov dinarjev, delovne 
organizacije bodo na podlagi 
družbenega dogovora združile 
okrog 8,8 milijona dinarjev, 
temeljna skupnost otroškega 
varstva Slovenj Gradec bo pri
spevala 3,5 milijona dinarjev, 
cestni sklad pa 2 milijona dinar
jev.

go v. Če ne bo 16 milijonov 
dinarjev, kolikor naj bi jih 
zbrali s samoprispevkom, ne bo 
mogoče rešiti vrste perečih pro
blemov na področju družbe
nega standarda, niti ne bo mo
goče zagotoviti dodatnih sred
stev, npr. Republiške izobraže
valne skupnosti za sofinanci
ranje gradnje šole v Šmartnem 
in zgradbe za Šolski center Slo
venj Gradec.

V Slovenjem Gradcu pravijo, 
da samoprispevek mora uspeti, 
in sicer iz dveh preprostih razlo-

P0JEM ŠIROKE IZBIRE, SOLIDNE

Predsednik slovenjgraških 
sindikatov Peter Bernard je pre
pričan, da bodo v delovnih ko
lektivih vsi, brez izjem, zavest
no glasovali za samoprispevek 
ter s tem ustvarili pogoje za 
boljše življenje prav vseh obča
nov, posebej pa še najmlajše 
generacije!".

(An)

Premalo posluha

V

V Sloveniji smo že pred štirimi leti sprejeli zakon o organizaciji 
davčne službe, vendar ta služba še zdaj ni takšna, da bi lahko bili z 
njo zadovoljni. Zakonsko ureditev pristojnosti davčne službe so nare
kovale neurejene razmere v službi sami in nujnost, da se čimprej 
usposobi za učinkovitejše delovanje. Kljub zakonski podlagi ter ja
snim in večkrat sprejetim stališčem o nalogah in nujnosti pospeše
nega razvoja te službe pa je v praksi čutiti neodločnost pri uresniče
vanju teh stališč, a marsikje celo odpore. Premajhna učinkovitost 
davčne službe še zlasti škodi prizadevanjem za odpravo neupravi
čenih socialnih razlik, čeprav je mogoče ugotoviti, daje prav na tem 
področju opravila že precej nalog.

Tako je že nekaj časa posebna skrb davčnih služb usmerjena na 
čimbolj realno ugotavljanje osnov za odmero davkov. Ob zadnji od
meri davkov za obrtnike je služba ugotovila za 110 milijonov dinarjev 
ali 32 % večji čisti dohodek obrtnikov, kot so ga sami prijavili v 
svojih davčnih napovedih. Tudi pri odmeri davka na dediščine in 
darila ter prometnega davka od nepremičnim in pravic je služba še 
lani ugotovila za okrog 40 milijonov dinarjev višjo davčno osnovo od 
napovedane. Točnost ugotavljanja davčnih osnov se torej počasi, ven
dar vztrajno izboljšuje. Obdavčevanje občanov pa bi lahko bilo 
mnogo boljše, če bi se v vseh občinah z enako odločnostjo lotili 
ukrepov za izboljšanje davčne službe.

Ob tem, ko je namreč davčna služba v nekaterih občinah dokaj 
napredovala, pa v večjem številu slovenskih občin zelo zaostaja za 
potrebami. Takšnim razmeram botruje ve vzrokov: neustrezno druž
beno vrednotenje pomena te službe, neurejen materialni položaj de
lavcev in odsotnost vsake stimulativnosti v nagrajevanju. Vse to po
vzroča močno fluktacijo, saj delavci iz te službe odhajajo v gospo
darstvo.

Ne samo to: davčna služba, ki je organizirana v 60 občinah, je 
razdrobljena. Praktično je nemogoče razviti specializacijo delavcev, 
zelo otežkočeno je uveljavljanje avtomatske obdelave podatkov, 
hkrati pa je služba podvržena številnim vplivom in poskusom subjek
tivnega vplivanja in pritiskom pri izvajanju svojih nalog.

Ob teh ugotovitvah namerava republiški izvršni svet v prihodnje 
posvetiti še več skrbi prav organizacijski in kadrovski okrepitvi davč
ne službe, inšpekcijskih služb, organom pregona, odkrivanja in soje
nja, na območju vse republike. Še v letošnjem prvem polletju bo 
predlagal republiški skupščini tudi več sprememb sedanjih zakonskih 
predpisov, za njihovo pripravo pa sta dolžna poskrbeti republiški 
sekretariat za finance in republiški sekretariat za pravosodje in občo 
upravo. V.B.

POSTREŽBE, ZMERNIH CEN, 
POJEM DOBREGA NAKUPA

DELAVSKA ENOTNOST PRIPRAVLJA

TRGOVSKO PODJETJEnama
LJUBLJANA

Sodobni sociološki problemi 
samoupravljanja v podjetjih

ZASAVSKI SINDIKATI PROTI POVEČEVANJU ŽIVLJENJSKIH
STROŠKOV DELAVCEV

Skupna odgovornost
V Zasavju osebni dohodki zaposlenih niso tako porasli, kot drugod. Sko

raj polovica podjetij še vedno ne more izplačevati niti kalkulativnih osebnih 
dohodkov iz samoupravnih sporazumov in jih, kot kaže, še lep čas ne bodo 
mogla, ker bi v nasprotnem primeru ostala brez vsakršnih skladov.

Ni treba posebej dokazovati, da bi vsakršna večja podražitev živil in dru
gih potrebščin ponovno poslabšala položaj delovnih ljudi. Sicer pa tudi v 
zasavskih podjetjih zatrjujejo, da so doslej cene porasle več kot za 5,4 %, 
medtem ko niti ena zasavska delovna organizacija ni od lanskega poletja 
podražila svojih izdelkov. V najbolj neugodnem položaju je kolektiv trbo
veljske Cementarne, ki posluje letos z izgubo, številni drugi pa gospodarijo 
na meji rentabilnosti.

Ugotovitve, da smo za obvarovanje življenjskega standarda delavcev odgo
vorni vsi in da delavci niso več pripravljeni zategovati pasu, če tega ne bomo 
storili vsi in povsod, so hkrati tudi opozorilo, da je čas, da najdemo za 
dosledno izpolnjevanje stabilizacije tudi druge ukrepe, ne samo v politiki cen 
in brezglavih podražitev celo osnovnih življenjskih potrebščin. Naj se podra
žijo vsakovrstni luksusni predmeti in blago, ki ne sodi v splošno potrošnjo in 
končno naj se slednjič uvede takšna davčna politika, ki bo dejansko ubla- 
ževala sicialne razlike, to so zahteve, ki jih je vse bolj pogosto slišati v 
zasavskih delovnih skupnostih.

Pri založbi „Delavska enot
nost" bo predvidoma ob koncu 
avgusta letos izšla zanimiva 
knjiga izpod peresa dr. Bogdana 
Kavčiča, vodje raziskovalnega 
centra za samoupravljanje pri 
slovenskih sindikatih. Gre za 
njegovo doktorsko disertacijo, 
ki ji je dal naslov „Sodobni so
ciološki problemi samouprav
ljanja v podjetjih". Knjiga je 
razdeljena na štiri dele. V pr
vem delu avtor navaja bistvene 
vzroke, ki so privedli do uvaja
nja samoupravljanja v jugoslo
vansko družbo. Nadalje ta del 
vsebuje tudi prikaz najpomemb
nejših obdobij oziroma časov
nih prelomnic v dosedanjem sa
moupravnem razvoju. Drugi del 
pomeni prispevek k opredelitvi 
vsebine samoupravljanja. Ta del 
je bolj teoretične narave, ven
dar omogoča razčiščevanje ne
katerih osnovnih pojmov v 
zvezi s samoupravljanjem.

Poudarek celotnega dela pa 
je na tretjem in četrtem po
glavju, ki obravnavata temeljne 
probleme nadaljnjega razvoja 
samoupravljanja znotraj delov
nih organizacij. Avtor dokazuje, 
da je temeljni problem tega raz
voja razrešitev nasprotij med še 
vedno hierarhično organizacijo 
dela in demokratičnim načelom 
samoupravljanja — sodelovanje 
vseh pri upravljanju delovne 
organizacije. V nadaljevanju so 
kritično prikazani dosedanji 
modeli, poskusi, da bi razrešili 
ta problem. Rezultat te kritične 
analize je sklep, da so bili dose
danji poskusi predvsem insti
tucionalne narave in da zaradi 
tega niso bili uspešni. Rešitve je 
torej treba iskati drugje.

diščna teza je, da je potrebno 
za uresničitev ideje samouprav
ljanja izpolniti vrsto pogojev 
vsebinske narave," pravi dr. 
Bogdan Kavčič. Sem šteje zvi
šanje življenjske ravni delavcev, 
uvajanje tehnologije, ki jih bo 
osvobodila fizičnega dela, ure
sničevanje načela prisvajanja po 
delu. Razen tega je treba po 
njegovem mnenju bistveno po
večati znanje in obveščenost 
delavcev, doseči funkcional- 
nejšo organizacijo in obliko
vanje' posameznika pri upravlja
nju, razviti notranjo zakono
dajo ter doseči premike na pod
ročju motivacije za samouprav
ljanje in oblikovati samouprav
ne moralne norme. Razvoj

V zadnjem delu pa avtor raz
vija nov model razrešitve na
sprotja med samoupravljanjem 
in organizacijo dela. ,Jzho-

Pravica pridobivati dohodek
Delavcu v združenem delu s sredstvi v družbeni lasti je po XXI. 

ustavnem dopolnilu zagotovljena kot njegova osebna neodtujljiva 
pravica pridobivati dohodek. Tudi ta pravica temelji na delu, na 
živem (tekočem) in sredstvih družbene reprodukcije (minulem 
delu), s katerimi upravlja. Ustavno načelo, da delavec pridobiva 
dohodek tudi na podlagi svojega minulega dela, široko posega v 
pretekle odnose. To načelo onemogoča prakso, v kateri je bila 
delavcu v združenem delu odtujena tudi več kot polovica ustvar
jenega dohodka. Delavcu odtujeni dohodek se je pojavljal kot osa
mosvojeni družbeni kapital v bankah, trgovinskih pa tudi v zavaro
valnih organizacijah. Vpliv delavcev v združenem delu na ta, v druž
beni kapital osamosvojeni del dohodka, je bil največkrat le navi
dezen. Osamosvojeni del delavčevega dohodka je pogosto nastopal 
proti interesom združenega dela, torej proti interesom delavcev, 
onemogočal uresničevanje sprejetih razvojnih načrtov, pospeševal 
nelikvidnost, pogojeval zapiranje namesto združevanja itd. Druž
bena vsebina teh sredstev je vse bolj bledela, njihovi prikriti uprav
ljavci so jih obračali kot kapital, ki je iniciral razvoj kolektivno 
lastniške zavesti, ki je poglabljala razlike med posameznimi deli 
združenega dela, namesto da bi jih odpravljala itd. Načelo, da de
lavec pridobiva dohodek tudi na podlagi minulega dela, torej na 
podlagi vlaganj sredstev družbene reprodukcije, ustavno onemo
goča navedene in druge negativne pojave.

Delavec v združenem delu po ustavnih dopolnilih pridobiva do
hodek na podlagi:

— svojega dela in sredstev, ki so v družbeni lasti v temeljni orga
nizaciji združenega dela, v kateri je združen in dela;

— združevanja svojega dela in sredstev družbene reprodukcije 
(minulo delo) temeljne organizacije združenega dela v delovno 
organizacijo;

— združevanja dela in sredstev družbene reprodukcije v širše 
oblike združevanja in oblike poslovnega sodelovanja;

— združevanja sredstev družbene reprodukcije v banke, v dolo
čenem (omejenem) obsegu pa tudi od združevanja v zavarovalnice 
in

— na podlagi združevanja dela in sredstev z delavci v trgovinskih 
organizacijah.

Od dohodka, ki ga TOZD skupaj ustvarijo prek navedenih oblik 
združevanja in poslovnega sodelovanja, pripada vsaki teh organi
zacij del, ki ustreza njenemu prispevku k skupno ustvarjenemu 
dohodku. Tak del dohodka je sestavni del dohodka TOZD. Ome
njeno ustavno načelo predstavlja novo podlago za uresničevanje 
pravice delavca v združenem delu pridobivati celoten dohodek.

Pravica pridobivati celoten dohodek bo zagotovljena s sistem
skimi spremembami glede ugotavljanja in razdelitve dohodka na 
TOZD v delovni organizaciji in v vseh drugih oblikah združevanja 
in poslovnega sodelovanja TOZD, s spremembami upravljanja s 
sredstvi družbene reprodukcije (minulim delom) v bankah in zava
rovalnicah itd.

To je delavčeva osebna in neodtujljiva pravica, kar pomeni, da je 
protiustavna vsaka zakonska (razen v ustavi določenih izjem) samo
upravno normativna ah posamična odločitev, ki bi omejevala ah 
preprečevala pravico delavca, da pridobiva (ugotavlja) celotni do
hodek na ravni svoje TOZD.

Z odob ravan im načelom, po katerem delavec v TOZD pridobiva 
celotni dohodek, se omogoča tudi uveljavitev trdnejšega družbe
nega značaja teh sredstev. S celotnim obsegom družbenih sredstev, 
ki so namenjena družbeni reprodukciji, upravljajo le delavci v zdru
ženem delu. Ustavna določila torej ne dopuščajo več osamosva
janja družbenih sredstev izven združenega dela, ki bi služila repro
dukciji, oziroma se povzpenjala kot osamosvojena sila v položaj 
nad združenim delom. S sredstvi družbene reprodukcije, na tej 
osnovi pa tudi s celotnim procesom družbene reprodukcije, lahko 
upravljajo in na teh podlagah pridobivajo dohodek le delavci v 
TOZD. PETER TOŠ

V koprski Agrarii 
razpravljajo o 

ustanovitvi TOZD
V 800-članskem kolektivu kmetijsko-predelovalnega kom

binata Agraria v Kopru so začeli z javno razpravo o samo
upravnem sporazumu, ki naj bi določil odnose med temelj
nimi organizacijami združenega dela znotraj podjetja. Po se
danjem predlogu naj bi se izoblikovale štiri temeljne orga
nizacije, ki bi zaokroževale posamezne dejavnosti, s katerimi 
se podjetje ukvarja - proizvodnjo, kooperacijo in blagovni 
promet, trgovino in predelavo ter skupne službe. V javni 
razpravi utegne priti seveda še do sprememb, vendar naj bi 
temeljne organizacije v vsakem primeru zaživele že letos, 
medtem ko želijo razpravo o samoupravnem sporazumu kon
čati že do konca tega meseca.

Agraria je nedvomno med tistimi slovenskimi podjetji, v 
katerih so se priprav za ustanovitev TOZD lotili temeljito. 
Že novembra lani so ocenili, da bi z združevanjem interesov 
in odločanjem delavcev po temeljnih organizacijah laže raz
rešili razna nasprotja v samoupravnih in ekonomskih odnosih 
med obstoječimi obrati in enotami.

Omeniti je tudi treba, da so se v priprave za ustanovitev 
TOZD že spočetka intenzivno vključile vse družbeno
politične organizacije in prav izvršni odbor sindikalne orga
nizacije je bil tisti, ki je o tem pripravil več široko za
stavljenih razgovorov. Tako je v enem izmed teh pred meseci 
sodeloval Marjan Rožič, pred dnevi pa predsednik repu
bliškega odbora sindikata delavcev v kmetijstvu, živilski in 
tobačni industriji inženir Ivan Kukovec. Tudi v tem raz
govoru, v katerem so poleg predstavnikov sindikalne orga
nizacije podjetja sodelovali še predstavniki strokovnih služb 
in vodstva Agrarie, so ocenili, da so pri uresničevanju ustav
nih sprememb ubrali dobro pot, da pa bo v kasnejšem raz
voju stvari treba seveda še dopolnjevati, po potrebi pa tudi 
spreminjati.

samoupravljanja je odvisen od 
stopnje izpolnitve teh pogojev.

Knjiga bo razen zanimive vse
bine, še posebej za ljudi, ki se 
ukvarjajo z družboslovjem in 
samoupravljanjem v podjetjih, 
tudi lepo opremljena in vezana 
v polplatno ter primerna za vsa
ko knjižno polico. Cena knjige 
v prednaročilu bo 61 dinarjev, 
kasneje pa bo precej dražja. Na
klada bo omejena, zato je prav, 
da se vsi, ki jih knjiga zanima, 
čimprej nanjo naročijo. Sporo
čila o naročilih za knjigo lahko 
posredujete do 15. julija letos 
na naslov: ČZP „Delavska enot
nost", 61001 Ljubljana, Dalma
tinova 4/II.

(m. ž.)
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IZ NAŠE DRUŽBE

Izobraževanje zaposlenih
: _ V kranjski občini nameravajo 
* v kratkem podpisati druž
ini sporazum o načelih za iz- 
^janje kadrovske politike, ki 
°° na to področje prinesel vrsto 

! ^imivih novosti. S tem dogo
vorom bo kranjska občina sle
dila ustrezni resoluciji repu
bliške skupščine, od njegove 
Uveljavitve pa si nadeja večjih 
Prizadevanj za izboljšanje ka
drovskega sestava zaposlenih, ki 
sedaj občutno zaostaja za jugo
slovanskimi in slovenskimi 
Povprečji.

V zelo obširnem osnutku 
sporazuma, ki zajema vse oblike 
skrbi za vigo izobrazbeno raven 
zaposlenih, so tudi predlogi o 
načrtnejšem izobraževanju de
lavcev. Da bi delovne organi
zacije odpravile razlike med za
htevano in dejansko izobrazbo 
zaposlenih, naj bi na prosta de
lovna mesta sprejemale le de
lavce z zahtevano izobrazbo, 
tistim delavcem, ki že zasedajo 
delovna mesta, za katere niso 
usposobljeni, pa omogočile pri-

Na valu 202
Radio Ljubljana nam obeta prijetno programsko novost in osve

žitev za poslušalce. Od 16. junija dalje se bo na II. programu vsak 
petek, soboto in nedeljo zvrstilo veliko programsko kolo, ki pred
stavlja 12 ur in 40 minut novega programa s približno tremi urami 
govornih vložkov: ob petkih in sobotah od 8.40 do 12.30, v nedeljo 
Pa od 15 do 20 zvečer. Obljubljano, da bodo to žive, neposredne 
oddaje, ki bodo iskale čim bolj neposreden stik s poslušalci, ki bodo 
zabavale in ki bodo vključevale tudi veliko zanimivih in koristnih 
Pomenkov. Redaktorica teh oddaj bo Julka Vahen, vodili pa jih bodo 
najboljši radijski moderatorji, prvi teden n. pr. Vili Vodopivec, Na
taša Dolenc in Breda Hieng.

Zakaj samo zadnje tri dni v tednu nov program? Novost naj se 
pajprej uteče in si ugladi potjned poslušalce, pravijo na Radiu, ljudje 
Miajo ob koncu tedna več časa za poslušanje radia, pa tudi mate
rialne možnosti zaenkrat omogočajo le tolikšno razširitev programa.

V tolažbo tistim, ki nimajo UKV sprejemnikov, naj še povemo, da 
bodo te oddaje čez čas, takšni so načrti, prenašale tudi nekatere 
lokalne radijske postaje na srednjem valu. In končno, redakciji Od
daje na valu 202 bo zelo ljubo, če bo dobila tudi kakšen glas od 
svojih poslušalcev, željo ali predlog za izpopolnitev programa.

dobite v potrebnega znanja. De
lovne organizacije naj bi pri tem 
pomagale tako, da bi plačale ce
lotno šolnino in stroške pre
vozov v šolo. Prav. tako naj bi za 
vsak izpit dodelile do 30 dni 
plačanega študijskega dopusta. 
Delavce, ki 5 let po sklenitvi 
dogovora še ne bi pridobili za
htevane izobrazbe, naj bi zapo
slili na njim ustreznih delovnih 
mestih. V takih primerih bi po 
sklepu svoje organizacije lahko 
zadržali prvotno delovno mesto 
le, če imajo ob sklenitvi dogo
vora že 20 let ustreznih delov
nih izkušenj.

Zanimiva novost je določilo 
o zahtevah za izobrazbo vodil
nih delavcev. Ob razpisih za di
rektorja naj bi zahtevali najvišjo 
stopnjo izobrazbe v delovni or
ganizaciji, le v izjemnih prime
rih naj bi zadoščala izobrazba, 
ki je za eno stopnjo nižja od 
naj višje.

Osnutek družbenega dogovo
ra je sedaj v javni razpravi, ki bo 
zaključena sredi junija. Spora
zum naj bi podpisale vse delov
ne organizacije, družbenopoli
tične organizacije ter samo
upravne interesne skupnosti, 
določila v samoupravnih aktih 
pa naj bi mu prilagodili do 
konca tega leta, ko naj bi vse 
delovne organizacije pripravile 
tudi srednjeročne programe raz
voja na kadrovskem področju.

M. S.

KO UGASNEJO 
ODRSKE LUČI

. Pravimo, da odrske luči ugasnejo, 
adar gledališče zaključi sezono, 

“jestno gledališče ljubljansko je zad- 
1*1?. Predstavo te sezone v domači

Luči v gledališču pa v resnici niso 
trrfju1*6' Dela so se lotili delavci 

adbenega podjetja Pionir iz Nove- 
hj k?.esta- Do začetka novembra naj 
novjUa nared prenovljena dvorana in 
v°dnK)I0St0r*’ namenieni občinstvu

je se spodobi ob koncu sezone, 
ni g*®dališki kolektiv napravil delov
na j ?Un 23 minulo in načrt za 
bilo0dnl° .sezono. Ce je med letom

J,«?*, pa so ob koncu sezone z: 
tg.ost vsekakor zanimivi še neka 
skenT°"krtki o obisku in o ekonom- 
pa t** Poslovanju gledališča, seveda 

“dl obeti za novo sezono.

OBISKA VEDNO VEČ
di minulo sezono, ki je bila zara- 
kr^aptacije gledališča nekoliko 
ntiej ! m je omogočala le šest pre
prek’J® značilen tako porast števila 
262 Jav kot števila obiskovalcev. Z 
stovM„Ie,dstavami, od tega 96 na go- 
ta m s 94.577 obiskovalci, je 
sko &°n.? za desetino presegla lan- 
v®lcevV*k> predstav, število obisko- 
danju Pa skoraj za četrtino. Ob upa- 
to8rafi?ev^a obiskovalcev v kinema- 
kah L.;’ °b nerazveseljivih števil- 
Primer u0vore o tem, kako malo na 
tast 7„?erenP Slovenci, je tak po
koj .."Jjmanj3 za gledališče vseka- 
dosgp. vesebiv. Absoluten rekord je 
- P-' uprizoritev odrske satire

DVE
KRSTNI UPRIZORITVI 

Ce je zanimanje za to gledališče 
tolikšno, povejmo vsaj v skopih 
obrisih, kakšen je repertoarni načrt 
za novo sezono. Zasnovan je po iz
kušenih in uhojenih repertoarnih 
poteh. Obeta nam dve krstni upri
zoritvi: dramo Andreja Hienga
„Devica Ivana" in komedijo Dušana 
Jovanoviča ..Življenje podeželskih 
plejbojev po II. svetovni vojni". 
Sledi drama iz polpreteklega ob
dobja „Ozri se proti domu, angel" 
po istoimenskem romanu, tudi pri 
nas znanem, pa ljudska igra Hor- 
vvatha „Zgodbe iz Dunajskega go
zda", bulvama komedija A. Ayck- 
bouma ..Ljubezen druge polovice" 
in končno še nekak vrtiljak hu
morja, G. Feydeauja komedija 
„Bolha v ušesu". Res pa ni na pro
gramu letos odrske satire, ki jo sicer 
to gledališče goji. Toda namesto nje 
napovedujejo, da bo kolektiv naštu

diral nekakšen muzikal, posebej 
uprizorjen za halo Tivoli.

NOVO
KULTURNO ŽARIŠČE 

NA VIČU
Ker se bodo dela pri adaptaciji 

gledališča zavlekla do novembra, bo 
gledališki kolektiv izkoristil čas do 
začetka decembra predvsem za go
stovanja,^ za predstave v hali Tivoli 
in za občasne predstave v prenovlje
nem domu Svobode - Vič.

Povedati je treba, da se tudi s po
močjo Mestnega gledališča ljubljan
skega zdaj dvorana doma Svobode 
Vič prenavlja. Gledališče jim je od
stopilo svoje stole za gledalce in ne
kaj tehničnega materiala. Zato pa 
bodo lahko to dvorano uporabljali 
tudi za svoje vaje in seveda Za svoje 
občasne predstave. Tako pomagajo 
sebi in Vičanom, za katere bo pre
novljena dvorana dragocena prido
bitev. „ „'

dale] neprodan" z 28.000 gle- 
Zoiitvp ./v^uj' predstavi te upri- 
1600 vstopi TivoU ie bilo prodanih

^IjajotSj^u z zadovoljstvom ugo- 
?like. Let<?en porast študentske pu- 
]CV u> urotlvr ‘P1611 kar 22 abonma- 
ln 0bčafniiaV(aj0’ da število stalnih 
nekakšnemh ob'skovalccv narašča v 
JUj v ha,: sorazmerju. S predstava- 
?bko j,: Tlv°h pa so pritegnili pu- 
ft' Izredni V Skdabšče ni zaha- 

imelo tud!6P °blsk pa j® giedali- 
kje dvoran, 1 na gostovanjih. Marsi- 
E?dališk0 6 "is0 bile primerne za

|Q1S‘i°ranfjuvPKfcm^sprejeli* na 
“d je ^kfen TU’ Pkanu “Izoli.
lru?stav° SRai°d^1V’ da v KoPru za 
10°° Uudi”ni J “J razprodan" okoli 
■ Tem , Vec dobilo vstopnice. 
'Zredno ^r?°m dodajajo še enega: 
5*je gledfijekonomsko poslo- 

Ustvaril cv3, kolektiv je namreč 
k°Ukor im i. koraj tretjino sredstev, 

d za svoj delovni

«*•

Kulturna akcija 
za vzgojo mladih

V oblikovanju kulturne politike in posebej vzgoje mladih 
si občinska zveza kulturno prosvetnih organizacij v revirjih 
posebej prizadeva vcepiti mladim ljubezen in zanimanje za 
gledališko ustvarjanje. Zasavski premogovniki so to akcijo 
sprejeli kot del svoje in so za abonmajske predstave mladih 
članov kolektiva prispevali 3.000 dinarjev. Zato ni naključje, 
da je med stalnimi abonmajskimi gosti v Trbovljah vedno več 
šolarjev, dijakov in vajencev. Tudi zato ne, ker imajo znatne 
popuste pri abonmajski vstopnici, saj zanjo plačujejo le 4,95 
din, medtem ko občinska zveza primakne k vsaki vstopnici 
7,40 din.

Čeprav naj bi po sodobnih konceptih gledališče zabavalo, 
pa v Trbovljah zatrjujejo, da je in bo imelo velik vzgojni 
pomen. Zato prištevajo v središču revirjev stalne gledališke 
abonmajske predstave, stalna gostovanja med najpomemb
nejše kulturne akcije in veseli so, da prihaja v Talijin hram 
vedno več ljudi, zlasti delavcev.

Težav pred novo sezono ni malo, zlasti glede financiranja. 
Doslej so občinski zvezi kultumoprosvetnih organizacij vsa
kič pomagali s sredstvi tudi delovni kolektivi. Tako so lahko 
tudi z njihovo pomočjo pripravili zlasti zahtevna gledališka 
gostovanja. Letos jih še posebej skrbi, če bodo kos pove
čanim stroškom gostovanj. Že res, da bo treba delno zvišati 
ceno abonmajskih vstopnic, res pa je tudi, da na ekonomsko 
ceno ni mogoče računati, ker bi se potem obisk zelo zmanj
šal.

Ob teh razmišljanjih se je občinska zveza tudi odločila, da 
se ponovno obrne na delovne kolektive s prošnjo, naj ji fi
nančno pomagajo. Ob tem pa naj tudi povedo, če so pri
pravljeni finančno podpreti politiko gostovanj. Velika škoda 
bi bila, če bi v novi sezoni imeli na odru delavskega doma v 
Trbovljah zaradi finančne stiske polovico manj predstav.

V M. V

UeiKGT
SVETA JUGOSLAVUE SLOVENUE v 3 KNJIGAH

Slovensko izdajo enciklopedije v treh obsežnih knjigah 
pripravlja Državna založba Slovenije.

Z MALO ENCIKLOPEDIJO bomo dobili Slovenci, ki v svojem jeziku nimamo veliko 
enciklopedij, splošno bogastvo znanja z vseh področij človekove dejavnosti, s poseb
nim ozirom na jugoslovansko-slovenskih dosežkih.

V MALI ENCIKLOPEDIJI, ki je posebej prirejena po Mali enciklopediji Prosvete 
(izšla v Bepgradu), so upoštevani najnovejši svetovni in domači podatki s področij:

ASTRONAVTIKE - ASTRONOMIJE - ARHEOLOGIJE - ATOMSKE FIZIKE - R0TA- 
NIKE - ETNOGRAFIJE - FILOZOFIJE - GLASBE - GEOGRAFIJE - GOSPODARSTVA
- INDUSTRIJE - KEMIJE - KMETIJSTVA - KULTURE - LITERATURE - LIKOVNE 
UMETNOSTI - MATEMATIKE - MEDICINE - POLITIKE - PROSVETE - PSIHO
LOGIJE - SOCIOLOGIJE - TEHNIKE - TISKARSTVA - UMETNOSTNE ZGODOVINE
- ZOOLOGIJE - ZGODOVINE - in z vseh drugih znanstvenih in ustvarjalnih 
področij človekove misli.

40.000 TEMELJNIH ENCIKLOPEDUSKIH GESEL ZA
JEMA SE ŠTEVILNA P0DGESLA, DOPOLNILNE IN 
ASOCIATIVNE RAZLAGE IN NAVEDBE!

Poleg tega bo v treh knjigah, ki bodo imele nad 2000 strani velikega formata 
{19 x 27 cm), še:

• 5000 SLIK, RISB. GRAFIKONOV IN PORTRETOV DOMAČIH IN TUJIH OSEB
NOSTI

# 10 VELIKIH ZEMUEVIDOV V BARVAH
# 53 ČRN0-BELIH ZEMUEVIDOV MED BESEDILOM
• 48 STRANI PRILOG: V VSAKI KNJIGI NA KONCU SE POSEBEJ PO 16 STRANI 

BARVNIH PRILOG S PODROČJA LIKOVNE UMETNOSTI, ZOOLOGIJE IN BIO
LOGIJE

Knjige bodo natisnjene na najfinejšem brezlesnem papirju.

Za ilustracijo povejmo, da bodo bralci z MALO ENCIKLOPEDIJO dobili delo, ki ga 
po obsegu in tehtnosti lahko primerjamo z nič manj kot 30 knjigami normalnega 
obsega. Nič čudnega torej ni, če je takšna enciklopedija postala pojem ekonomično 
razporejenega in koncentriranega znanja.

PRVA KNJIGA (od A do G) IZIDE ŽE LETOŠNJO 
JESEN!
DRUGA KNJIGA (od H do 0) IZIDE SPOMLADI 1973!
TRETJA KNJIGA (od P do Ž) IZIDE POLETI 1973!

Zaradi velikega zanimanja za
MALO ENCIKLOPEDIJO SVETA - JUGOSLAVIJE - SLOVENIJE

ZALOŽBA PODALJŠUJE SUBSKRIPCI JO
do izida prve knjige.
CENA ZA VSE TRI KNJIGE: 660 DIN (ena knjiga 220 din).
V prosti prodaji bodo knjige znatno dražje!

UGODNOSTI ZA NAROČNIKE:
• nižja cena,
• odplačilo v enajstih mesečnih obrokih po 60 din,
• prvo knjigo boste imeli že v jeseni v rokah.

Naročila sprejemajo vse knjigarne in zastopniki založbe. S priloženo naročilnico 
pa se lahko naročite tudi neposredno pri upravi ▼

DRŽAVNE ZALOŽBE SLOVENIJE 
Oddelek za knjižne zbirke 
61000 LJUBLJANA 
Mestni trg 26

NAROČILNICA
Nepreklicno naročam MALO ENCIKLOPEDIJO 

V 3 KNJIGAH
Ceno za vse 3 knjige (660 din) bom poravnal:

— takoj
-vil mesečnih obrokih po 60 din *

Knjige mi pošiljajte na naslov:
— stalnega bivališča
— na kraj zaposlitve *

* (Neustrezno, prosim, prečrtajte!)
Kraj in datum: Podpis naročnika:

i NASLOV NAROČNIKA:

• Ime:..............
e
• Priimek:........

S Kraj:.............

J Ulica:............
e
• Uslužben pri:
•• .e
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Pred meseci je centralni odbor sindikata delavcev industrije in 
rudarstva Jugoslavije — na pobudo rudarjev rudnika svinca in cinka 
v Trepči - organiziral akcijo za zboljšanje delovnih in življenjskih 
pogojev rudaijev in njihovega družbenega ter ekonomskega polo
žaja. Vanjo so se že vključili tudi nekateri rudniki na Slovenskem. 
Podatke, kakšne so zdajšnje razmere, kaj je bilo že strnjenega, in 
predloge, kaj bi bilo treba še storiti v rudarskih kolektivih in v 
odnosu družbe do rudaijev, sta za zdaj zbrali sindikalni organizaciji 
v idrijskem in mežiškem rudniku. DELAVSKA ENOTNOST pod
pira to akcijo rudaijev; z nekaj prispevki v tej in v prihodnjih 
številkah našega lista nameravamo opozoriti slovensko javnost na 
težavne razmere, v katerih delajo delavci v naših rudarskih kolek
tivih.

V siju luči, pritrjenih na ru
darske čelade, se med jalovino 
lesketajo drobci živosrebrne 
rude.

Že pol tisočletja jo kopljejo 
v teh rovih pod Idrijo. Številne 
generacije knapov so v njih iska
le in našle svoj vsakdanji kos 
kruha. Bili so časi, ko je bil 
knapovski kruh tenak in trd, in 
ko je delo pod zemljo izčrpalo 
človeka do onemoglosti. Ru
darje je množično pestila sili- 
koza, živosrebrni hlapi so bili 
njihovi najzvestejši sprem
ljevalci, in če so se, denimo, iz
ognili ishiasu, se jih je lotila 
revma. Delovnih nesreč je bilo 
tiste čase toliko, da so zapi
sovali le najbolj tragične. Stari 
knapi vedo povedati, da so nji
hovi dedje in očetje vsak dan, 
ob odhodu na delo, oblekli 
mrtvaško srajco in so po pet
najstih ali; dvajsetih letih dela v 
jami postali mladi starci. V 
takšnih razmerah se je rodil 
upor in vzklila je ideja o de
lavski oblasti in akcija zanjo.

Zdaj je knapovsko delo lažje 
in varnejše. Rudarji so kot sa
moupravljavci nakupih in ure
dili številne sodobne odkopne, 
prevozne in varnostne naprave 
ter ustanovili službe, ki skrbe za 
varstvo pri delu.

Boj z jamo, z njenimi zako
nitostmi in nevarnostmi, pa še 
ni končan in tudi ne bo, dokler 
bo idrijski rudar iskal pod zem
ljo svoj vsakdanji kruh.

Sprva je bilo namreč dogovor
jeno, da bodo naša delovna me
sta zaradi slabih delovnih pogo
jev v rudarstvu imela najmanj 
30 % večjo osnovo za kalkula-

pa dostikrat zaradi spreme
njenih razmer v proizvodnji in 
prodaji ne more odločilno vpli
vati na svoj osebni dohodka. Od 
sindikalne akcije torej kar pre
cej pričakujemo.“

Pridemo do JANEZA POLANCA, 
kopača specialista, ki si je vzel nekaj 
minut odmora. Sedi na tramih, ki 
jih bodo v prihodnjih dneh vgradili v 
podporje, in kot bi vedel, o čem 
smo se prej pogovarjali, pravi: 
,.Menda ni človeka, ki bi z veseljem 
postal rudar. Pa se navadiš in se z 
jamo sprijazniš, če je tvoje delo ce
njeno. Zaslužim kakih 2.000 di
narjev na mesec - z 'vsemi dodatki. 
To je zdaj urejeno, mislim, tile do
datki. Včeraj sem prišel do vode in

mestih, določenih za invalide, 
kakih 80 rudaijev pa bi bilo 
treba zdravniško pregledati in 
ugotoviti, če izpolnjujejo po
goje za ocenitev invalidnosti. V 
minulem letu so začasno (za 
obdobje od enega meseca do 
enega leta) prepovedali delo na 
prejšnjih delovnih mestih v jami 
192 delavcem: zaradi škod
ljivega vpliva živosrebrnih hla
pov je bilo premeščenih 159 de
lavcev, zaradi posledic ropota 
pa 33. Število nesreč pri delu se 
v zadnjih desetih letih ni bi
stveno zmanjšalo. Lani je bilo 
lahkih in hujših nesreč 182 
(smrtne nobene), medtem ko je

Delo na nekaterih deloviščih v rudniku je zelo nevarno. Koncentracija živo; 
srebrne pare v zraku je tako velika, da rudarji kljub maskam dobijo v kri 
precejšnje količine živega srebra. Rudarje, ki delajo na izpostavljenih mestih, 
vsak dan pregledajo, posebno še analizirajo urin. Ko doseže koncentracij* 
nad 300 enot, delavca pošljejo na bolj „čisto“ delovno mesto.

Ko se rudarji pred delom preoblečejo in oskrbijo s čeladami, svetilkami in kompleti za samopomoč, jih obratovodja 
vpiše in razporedi na posamezna delovna mesta.

16 mesecev za leto, 195 delavcev pa 
na delovnih mestih, kjer priznavajo 
15 mesecev za leto. Vendar precej 
rudarjev, predvsem zaradi poklicnih 
obolenj, ne zbere niti teh delovnih 
let. Lani so morali predčasno, in
validsko upokojiti kar 31 delavcev.

Na delovišču Karbon sta se LUD
VIK MRAK, kopač, in JULIJAN 
OBIT, pomočnik kopača, zagrizla v 
odkop. Ludvik vrta novo vrtino, iz 
katere teče curek umazane vode. To 
je torej tako imenovano vrtanje na 
vodno izplako, o katerem mi je že

plačani delavci na Slovenskem’ 
Takrat je bila cena živega srebra na 
svetovnem trgu visoka; zato pa je bil 
visok tudi njihov prispevek v druž- j 
bene blagajne. Pred dvema letoma je 
njihov poprečni osebni dohodek 
dosegel 1.800 dinarjev, kat ni bilo 
malo. So pa že takrat občutili po
sledice stagnacije. Zaradi slabše kva
litete rude in znižanja cen živega 
srebra so si leta 1969 lahko povečali 
sklad osebnih dohodkov le za 1 %■ 
Za toliko se je namreč povečala nji' 
hova delovna storilnost. Zvesti do
govoru, da si bodo povečali osebne 
dohodke samo za toliko odstotkov,

tivne osebne dohodke kot dru
ge panoge. To se ni zgodilo. Ru
dar je zdaj, če upoštevamo te
žavne razmere, v katerih dela, 
slabše plačan, kot pa delavec v 
predelovalni industriji. Tu je 
bistvo problema. Zato podpi
ramo zahteve Trepče, da bi ru
darskim podjetjem oprostili ne
katere dajatve iz osebnih do

Na najbolj izpostavljenih delovnih mestih morajo rudarji zaradi velike kon
centracije strupenih plinov nositi posebne maske. Delo z masko je seveda 
znatno bolj naporno, toda vseeno na delovišču „Karbon“ menjajo rudarje 
vsake štiri dni.

Inženir JULIJ VASTlC, vod
ja shižbe za varstvo pri delu, in 
Vinko Bevk, varnostni tehnik, 
sta me popeljala v jašek Delo, in 
zdaj hodimo po rovih od delo
višča do delovišča, po lestvah 
gor in po lestvah dol, in inženir 
pripoveduje:

»Samoupravni sporazum je 
resda zagotovil, da dobi rudar 
za nočno delo 25 % obračunske 
postavke več, poprej pa je do
bival le 15%, da za delo ob ne
deljah in praznikih dobimo 
30 % dodatka, da dobi upoko
jenec za odpravnino dve me
sečni plači... Pa vendar nismo 
z njim povsem zadovoljni.
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hodkov in ta denar porabili za 
povečanje plač. Obenem naj bi 
zvezni organi uvedli benefi
cirane obresti na kredite za 
gradnjo objektov, s katerimi se 
zboljšujejo delovni pogoji ru
darjev; oprostili naj bi jih pla
čevanja carine za uvoz opreme 
za zaščito ljudi pri delu in ure
dili enotne kriterije za delovne 
invalide. Doslej je bila invalid
nina delavcev, ki so delali na 
enakih delovnih mestih, želo 
različna. Odvisna je bila od 
sreče, kdaj, v katerem letu je 
kdo postal invalid, ker je teme
ljila na poprečnem osebnem do
hodku v prejšnjem letu. Rudar

so mi obračunsko postavko povečali 
za 25 %.“

VINKO BEVK mi razloži, da 
je takih dodatkov več. Na delo
viščih z živosrebrnimi hlapi de
lajo delavci le po šest ur, pre
ostalo sedmo uro pa dobijo pla
čano. Za delo v jami se obra
čunska postavka poveča za štiri 
dinarje na dnino. Mokrota na 
delovišču poveča postavko od 8 
do 25 %* isto velja za delo pri 
nizkih temperaturah, pa še za 
delo pri visokih temperaturah 
itd. Med drugim izplačujejo 
tudi dodatek na normo sta
rejšim delavcem od 50 do 60 let 
starosti in nadomestilo pri 
osebnih dohodkih onemoglih 
delavcev, ki na lažjih delovnih 
mestih dobivajo enake plače 
kot poprej.

„V rudniku delam 17 let,“ 
pravi kopač Polanc, „pa ne mo
rem več tako poprijeti kot ne
koč.“

Se mnogi, s katerimi sem kasneje 
govoril, so povedali isto. „Jama hi
tro izčrpa človeka." Res so že pri 
oblikovanju proračunskih postavk 
rudarjev upoštevali stalne nevarnosti 
in fizikalno kemične pogoje pri delu 
ter takšna delovna mesta ovrednotili 
z višjim številom točk, razen tega pa 
na končni izračun osebnih do
hodkov vplivajo tudi začasni težavni 
delovni pogoji. Toda nihče ni pri
pravljen, da bi za nekaj dinarjev več 
prodal svojo delovno sposobnost in 
morda tudi zdravje.

Kopač si natakne masko na obraz 
in gre na svoje delovišče, inženir 
Vastič pa pove, da je maska sicer 
koristna in je na nekaterih delovnih 
mestih nujen pripomoček za zaščito 
delavca pred živosrebrnimi hlapi in 
silicijevim prahom, vendar strupene 
pare prodirajo tudi skozi kožo v telo 
rudarja.

Gremo proti delovišču, ki 
mu pravijo Svetniki, in se pogo
varjamo o poklicnih boleznih 
idrijskih rudarjev. Navzlic stro
gim varstvenim ukrepom je lani 
obolelo za posledicami učinka 
živosrebrnih hlapov 25 delavcev 
(pred štirimi leti 85 in pred 
osmimi leti 103), silikoza pa je 
lani »obiskala" 7 delavcev 
(predlanskim enega, pred tremi 
leti pa 16). Lani je bilo v rud
niku zaposlenih 136 delovnih 
invalidov, ki delajo na delovnih

Dihalne naprave za reševalce morajo biti vedno brez napake, saj je od njih odvisno življenje človeka. Prav zato jih 
zelo pogosto kontrolirajo.

bilo v rudniku zaposlenih 1.141 
ljudi, v jami pa 778.

Na delovišču Svetniki nas stroj za 
nakladanje in transport Atlas Copco 
prisili, da se stisnemo k podporju. 
„Taki stroji so nam prihranili veliko 
garanja," pove VINKO BEVK, 
»ročno nakladanje in porivanje hun- 
tov je le še spomin." PETER PAV
ŠIČ, ki dela na odkopu, pa pravi: 
„Le tesarjenje in zasipavanje še ni 
mehanizirano." Komaj 43 let ima, 
pa je že 25 let v jami. Doma ga čaka 
šest otrok in ko ga vprašam, če sije 
že zagotovil naslednika svojega 
rodu, ki bo odhajal v jamo, razloži, 
da svojim otrokom privošči kaj 
boljšega. »Včasih je bil rudnik sko
raj edini vir zaslužka; zdaj ni več 
tako. V novih idrijskih podjetjih, ki 
so zrasla tudi po zaslugi žuljev ru
darjev, je delo lažje, dohodek pa ni 
kdove kako manjši."

Zanimivo je, da se človek glo
boko pod zemljo tako rad pogovarja 
o otrokih. Ne reče, da gara v teh 

.rovih zato, ker bi rad zagotovil svo
jemu naraščaju kaj več kot delo v 
rudniku, pa vendar je iz vseh nji
hovih pripovedi moč razbrati to 
željo.

Včasih so se Idrijčani ponujali za 
delo v rudniku, danes rudnik išče 
delavce in jih težko dobi, čeprav 
imajo rudarji na številnih delovnih 
mestih beneficiran delovni staž. 
Lani je 730 idrijskih rudarjev delalo 
na delovnih mestih, k,er je priznano

prej pripovedoval inženir Vastič. 
»Razen močenja odstreljenega ma
teriala, uporabe vodnih mašil pri od- 
streljevanju, rabe maske pri vrtanju, 
kopanja z odkopnim kladivom in 
pihanega zasipavanja," je dejal, 
»smo kot pomemben varstveni 
ukrep uvedli tudi vrtanje z vodno iz
plako. S tem smo znižali kon
centracije prahu v zraku, ki zdaj le 
redkokdaj preseže dopustno mejo 
700 prašnih delcev v kubičnem cen
timetru zraka; zato je obolenj za 
silikozo manj kot poprej." Kopač 
Mrak pa pravi: »Zavoljo tega je 
manj možnosti, da zboliš, delo pa je 
prav tako težko, kot'nekoč." Nje
govo delovišče sodi med nevarna 
področja jame. S pomočnikom 
odpirata nov odkop, pravzaprav gre 
za poskusno obratovanje, kjer je, 
kot kaže, živega srebra še precej, ve
liko pa je tudi pjegovih hlapov. Nji
hov škodljiv učinek je moč razbrati 
iz analize urina in to delajo vsak 
dan. Po štirih delovnih dneh pre
mestijo rudarje na druga delovna 
mesta, kjer je živosrebrnih hlapov 
manj. Čez čas se rudarji spet vračajo 
na stara delovišča, toda poprej jih 
zdravniško pregledajo in ugotovijo, 
če so sposobni za delo v tako te
žavnih delovnih razmerah.

Medtem ko zapisujem njihove pri
povedi, me zmoti pomočnik kopača 
in pove, da delo v jami samo po sebi 
ni tako težko, le plačati bi ga morali 
več, kot- doslej. In spet govorimo o 
osebnih dohodkih.

Pred leti smo se na široko raz
pisali, da so idrijski rudarji najboljše

za kolikor bodo zvišali storilnost,^®
lani izplačali v poprečju le 1.93' 
dinarjev na mesec. Medtem pa 5 
osebni dohodki delavcev v pred"* 
lovalni industriji rasli v zadnjih letin 
nekajkrat hitreje.

Kopač Rudi Mrak spet vrta, in ® 
njegovem prašnem hrbtu, ki P 
brazdajo potne srage, trepeta s*y 
herna mišica. Norma ga priganja- 
siju rudarskih svetilk pa riše njeg®’' 
senca na skalovju v odkopu c 
dovite pravljične podobe.

Potlej se v upravi pogovarjamo.' 
inženirjem IVANOM PODOBA’ 
KOM, direktorjem idrijskega m „ 
nika, ki podpira akcijo sindikata , 
zboljšanje delovnih razmer v tV { 
nikih in njihovega družbenega -6 
ekonomskega položaja. Trdno > 
namreč prepričan, da mora dru? 
spremeniti svoj odnos do rudafl 
ki so v vseh letih po osvoboditvi j 
liko dali za skupne potrebe, da **{ 
od skupnosti lahko tudi nekaj zah 
vajo. Še zlasti velja to za idrijska.- 
darje, ki so se zaradi izredn^. 
padca cen živega siebra na ^ 
tovnem trgu znašli med nizko juv. 
mulativnimi delovnimi °r=„ se 
zacijami. V prihodnjih dneh Pa,0. 
bodo v idrijskem rudniku tudi 
govorili o programu lastnih 
datnih ukrepov za zboljšanj® '0, 
mer, v katerih rudarji žive in d®' i0 
in z njimi bodo seznanili s*°vC not' 
javnost na straneh Delavske 
nosti.

Tekst: JANEZ VOL-,
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Nedokončana bitka
KAJ SODIJO IDRIJSKI KNAPI 0 SVOJIH DELOVNIH IN ŽIVLJENJSKIH RAZMERAH IN 0 AKCIJI SINDIKATA ZA IZBOLJŠANJE 
POLOŽAJA RUDARJEV IN NAŠIH RUDNIKOV?



ŠPORT IN REKREACIJA

AKCIJA »ŠPORT ZA VSAKOGAR« DOBIVA V NEKATERIH OBČINAH VSE VEČJI RAZMAH • MEDTEM KO PONEKOD USPEŠNO 
URESNIČUJEJO NA MOČ ORIGINALNE ZAMISLI, PA SE DRUGOD O AKCIJI TRIM ŠELE POGOVARJAJO...

TRIM TEDEN V CELJU
Celjski športni delavci s Ko

misijo za rekreacijo pri ObSS na 
čelu bodo organizirali v času od 
19. do 25. junija „trim teden". 
Kaj je to? To bo teden športa 
za vsakogar, teden pod geslom 
»več gibanja vsak dan“.

,,Za organizacijo trim tedna 
smo se odločili predvsem zato, 
da bi kar najbolj poživili trim

akcijo, vendar ne le na območju 
Celja temveč v vsem sloven
skem prostoru. Prizadevali smo 
si ..ponuditi program vsako
mur" saj je celotna akcija trim 
namenjena širokim množicam 
in ne le peščici izbrancev. Prav 
zaradi tega je program našega 
trim tedna tako zelo pe
ster .. .“, so nam povedali v 
Celju na minuli tiskovni konfe
renci.

Aktivnosti za športno znač
ko v okviru tedna niso name
njene samo tekmovalcem, 
ampak tudi vsem ostalim „tri- 
movcem" in odraslim ob
čanom, ki želijo preizkusiti svo
je sposobnosti ali povečati šte
vilo trim aktivnosti.

In kaj vse bo na programu v 
trim tednu? Zapišemo lahko,

da dolga vrsta dejavnosti, tako 
da bo lahko prišel na račun za
res vsak, ki čuti količkaj veselja 
do gibanja in rekreacije na pla
nem. Naj omenimo le srečanje 
„starih asov", otvoritev in pre
izkus nove trim steze, tekmo
vanja v atletiki, nogometu, ko
lesarjenju, namiznem tenisu, 
plavanju, vvaterpolu, streljanju 
itd., itd.

Posebno privlačna bo trim 
štafeta, ki bo v soboto 24. ju
nija v večernih urah pri Mli
narjevem Janezu. Najprej se 
bodo pomerile ženske in moške 
ekipe celjskih delovnih kolek
tivov. Potem pa bodo tekmo
vale ekipe velikih delovnih ko
lektivov iz desetih slovenskih 
mest: Jesenic, Kidričevega, Kra
nja, Ljubljane, Maribora, Mur

ske Sobote, Raven, Trbovelj, 
Velenja in Celja. Moško trim 
štafeto bo sestavljalo osem tek
movalcev, žensko pa šest. Vsak
do bo moral preteči približno 
40 metrov, vmes pa opraviti 
čimhitreje dve trim nalogi. Vse
kakor gre za novo originalno 
športno rekreacijsko srečanje, 
ki jo bodo tako nastopajoči kot 
gledalci nedvomno toplo spre
jeli.

Zaključek trim tedna bo v 
prirodi in sicer na Celjski koči 
in na Golteh. Organizator po
ziva udeležence, da bi prišli, 
tako kot v „starih časih", peš 
na priljubljeni izletniški točki. 
Saj gre za teden trima, za sedem 
dni, ki bi jih naj posvetili gi
banju in rekreaciji!

A. ULAGA

• RADOVLJICA

ZMAGOVALCA 
VERIGA IN ELAN
Te dni so v Radovljici zaključili tekmovanje v balinanju in 

kegljanju, ki ga je v okviru delavskih športnih iger organiziral 
Občinski svet Zveze sindikatov Radovljica. V balinanju je 
nastopilo šest ekip, ki so bile razdeljene v dve skupini. V prvi 
skupini je zmagala VERIGA II, v drugi skupini pa VERIGA 
I. Končni vrstni red je naslednji: 1. VERIGA I, 2. VERIGA 
n, 3. ALMIRA Radovljica, 4. Skupščina občine Radovljica, 
5. ELAN lin 6. ELAN n.

Zelo zanimivo je bilo tudi tekmovanje v kegljanju, ki sega 
je udeležilo 74 ekip z 220 nastopajočimi, od tega 33 žensk. 
Pri moških je zmagala ekipa Elana pred Skupščino občine 
Radovljica in Iskro Otoče, pri ženskah pa Iskra Lipnica pred 
Iskro Otoče in Almiro. Ekipni zmagovalci so dobili spomin
ske pokale, vsi udeleženci pa tudi spominske značke, ki jih je 
daroval Občinski svet Zveze sindikatov Radovljica.

-ž

SLOVENSKA BISTRICA

• NA ROB 4. SEJI ZA TELESNO KULTURO, ŠPORT 
IN REKREACIJO PRI REPUBLIŠKEM SVETU ZSS

Na področju rekre
acije nič novega

• člani komisije so si edini, da bi morali 
imeti vsaj močnejši občinski sindikalni sveti

poklicnega organizatorja za rekreacijo

Na četrti razširjeni seji Komisije za telesno kulturo, šport 
in rekreacijo pri Republiškem svetu ZSS so številni pred
sedniki komisij za rekreacijo pri občinskih sindikalnih svetih, 
ki so bili vabljeni na sejo, izčrpno poročali o športni dejav
nosti osnovnih sindikalnih organizacij. Če bi želeli strniti vsa 
poročila v eno samo misel, potlej lahko zapišemo, da se v 
zadnjem času na področju rekreacije zaposlenih ni skoraj 
ničesar spremenilo, da smo v bistvu tam, kjer smo bili pred 
letom ali dvema.

Izjemo predstavljajo seveda tiste delovne organizacije, ki 
ne organizirajo Športnih iger le enkrat ali dvakrat na leto, 
temveč jim je uspelo, da takorekoč ne mine niti teden dni 
brez športne aktivnosti v obliki rekreacijske vadbe ali naj
različnejših internih tekmovanj. V vseh teh primerih pred
stavljajo letne oziroma zimske športne igre torej le skromen 
delček kontinuirane celoletne dejavnosti.

Člani komisije so na omenjeni seji razpravljali tudi o 
okvirnem programu dela za letošnje leto in ga tudi sprejeli. 
Domenili pa so se, da bo potrebno glede na obsežnost pro
grama izdelati prioritetni red nalog, saj smo že na pragu 
poletja.

-a.

Igre delavcev 
lesne industrije

t0Va nec te8a tedna so se pričele v Cerknici pod pokroviteljstvom 
kalnps Brest in njene8a direktorja, inž. Jožeta Strleta, III. sindi- 
nai šP°rtne igre delavcev lesne industrije SR Slovenije. Ob tem 
letne°tVem°’ ^a šPortne igre delavcev lesne industrije nimajo dolgo- 
Sport adicije’ da Pa uspešna organizacija dosedanjih srečanj na 

t J16?1 področju zagotavlja uspešno nadaljevanje začetega dela. 
°biekt°Sn^e *®re 80 v Cerknici, ki pravzaprav nima obilo športnih 
na ,°\ uua pa, posebno delavci tovarne Brest, bogate izkušnje 
riada, v°^U organizacije takih in podobnih prireditev. Tretja lesa- 
Up’ . ere organizacijo so z vso odgovornostjo prevzeli samo- 
Podjetja °r®ard bresta, sovpada s proslavo 25-letnice ustanovitve

štev^^ igrah delavcev lesne industrije se je zbralo rekordno 
športnikov: kar 203 ekipe z blizu 1300 nastopajočimi!

/VIZA SINDIKAIOV Sl OVINKI 
OBČINSKI SVt T ( H II 

OBČINSKA ZVEZA ZA IHISNO KUIIUKO 
CEI It

TEDEN
Celje, 19.—25 junija 1972

IIP T T

ZENSKA KONFEK
CIJA-MOŠKA 
KONFEKCIJA

OTROŠKA KONFEK 
aJA - POROČNE 
OBLEKE

Največla Izbira konfekcije 
v Trstu

PRESENETILA
STEKLARNA

Medtem ko je bil prvi del 
občinskih sindikalnih športnih 
iger na področju občine Sloven
ska Bistrica v odbojki že v je
seni minulo leto, pa je bil pred 
kratkim zaključek drugega dela 
tekmovanja v tej športni pa
nogi, ki šteje med najprivlač- 
nejše na tem območju. To do
kazuje med drugim tudi poda
tek, da ima skoraj vsaka delov
na organizacija svojo odbojkar
sko ekipo, od katerih sta imeli v 
minulih letih največ uspeha 
ekipi Impola in Steklarne.

Po prvem delu iger bistriške 
občine, kije bil preteklo jesen, 
so bili najuspešnejši tekmovalci 
Osnovne organizacije sindikata 
IMPOL Bistrice pred EMMI in 
Prosveto. Nepričakovano pa so 
v drugem delu tekmovanja do
bro odigrali vsa srečanja in jih 
dobili tudi v svojo korist člani 
osnovne organizacije Steklarne 
iz Slovenske Bistrice, ki so tako 
vnesli „nered“ v vrstni red iz

prvega dela.
Tako je prvo mesto v za

ključnem delu občinskih sindi
kalnih športnih iger letos že 
drugič zapovrstjo osvojila ekipa 
EMMI iz Slovenske Bistrice, ki 
je v odločilnem srečanju za 
prvo in drugo mesto premagala 
ekipo IMPOLA z rezultatom 
2:0. S to zmago je ekipa EMMI 
iz Slov. Bistrice zbrala 12 točk, 
kolikor jih je imela tudi ekipa 
IMPOLA, vendar s slabšo raz
liko. Steklarna iz Slovenske 
Bistrice si je z zaporednimi 
zmagami v drugem delu iger pri
igrala tretje mesto z 10 osvo
jenimi točkami. Ekipa Prosvete 
je na tem tekmovanju osvojila 8 
točk, medtem ko je EMI iz 
Poljčan ostal brez točke.

Pokale in priznanja za osvo
jena mesta bodo ekipe sprejele 
na zaključni prireditvi, ko bodo 
znani tudi končni rezultati iz 
ostalih tekmovalnih panog.

V. HORVAT

MEDVODE

V organizaciji tovarne Color so bile v soboto in nedeljo V. šport
ne igre proizvajalcev barv in lakov Jugoslavije. Nad 200 športnikov 
- barvarjev iz Kemijskega kombinata Zagreb, Duge iz Beograda, 
Karbona iz Zagreba, Heliosa iz Domžal in Colorja iz Medvod se je 
pomerilo v nogometu, šahu, streljanju, namiznem tenisu, kegljanju 
in v gasilskem tekmovanju.

Ekipno so tekmovali za prehodni pokal tovarne Helios, ki ga je 
osvojila ekipa Kemijskega kombinata Zagreb. Ekipa Colorja je 
osvojila tretje, ekipa Heliosa pa četrto mesto. V posameznih 
disciplinah je Color osvojil prvo mesto v gasilskem tekmovanju, 
Kemijski kombinat Zagreb v streljanju, kegljanju in nogometu, 
ekipa Duge iz Beograda pa v šahu in namiznem tenisu.

F. ROZMAN

OBETI ZA ŠPORTNIKE 
IZ MISLINJSKE DOLINE

XXII Š I G »72

SflP
če bo referendum za uvedbo krajevnega samoprispevka - 25. junija - uspel, se obetajo športnikom

občine Slovenj Gradec lepši časi

Klavska enotnost - št.

Kar zadeva objekte za te
lesno vzgojo se v Mislinjski do
lini z njimi resnično ne morejo 
ponašati. Na celotnem pod
ročju občine Slovenj Gradec je 
le ena sama telovadnica, in ta v 
odsluženem domu TVD Parti
zan. Pri nobeni šoli ni telovad
nice.

Zdaj je vendarle mogoče pri
čakovati, da se bodo stvari obr
nile na bolje. Prihodnjo nedeljo, 
25. junija, bo v Slovenj Gradcu 
referendum, na katerem bodo 
občani odločali o uvedbi samo

prispevka. In med objekti, ki 
naj bi jih financirali s sredstvi 
krajevnega samoprispevka, je 
tudi več športnih objektov. C e 
bo referendum uspel, bodo v 
občini Slovenj Gradec bogatejši 
za te-le pridobitve:

—■ Obnovljen bo dom TVD 
Partizan, ki je star in dotrajan. 
Računajo, da bo postal preure
jeni dom TVD Partizan resnič
no zbirališče vseh športnikov iz 
središča Mislinjske doline.

— Pri novi zgradbi Šolskega

centra Slovenj Gradec (prej 
Ekonomske srednje šole Slovenj 
Gradec) bo zgrajena telovad
nica, ki jo bodo uporabljali tudi 
učenci osnovne šole Franjo 
Vrunč Slovenj Gradec. Hkrati z 
novim Šolskim centrom Slovenj 
Gradec bo torej središče Mi
slinjske doline bogatejše tudi za 
nov športni center!

— Novo telovadnico dobi 
tudi Mislinja. V šolskem po
slopju, ki je bilo zgrajeno 1960. 
leta, so telovadili kar v razredih 
in na hodnikih. V prihodnje bo

24-17. JUNIJA 1972

490 učencev te osnovne šole 
lahko telovadilo v dvorani, pro
store za vadbo pa bo dobilo 
tudi 250 članov TVD Partizan 
Mislinja, prav tako pa tudi 
občani in člani delovnih kolek
tivov za rekreacijo.

V Mislinjski dolini prevladuje 
prepričanje, da bodo športniki 
na referendumu 25. junija gla
sovali za uvedbo krajevnega sa
moprispevka, saj bodo tudi 
sami deležni pomembnih prido
bitev.

(An)

STRAN 11



KAJ POMENI SODELOVANJE MED ATLASOM IN NAMO

DOBRODOŠEL 
DOMAČI GOST

Na dopust že za 490 dinarjev

Med množico turističnih agencij, ki v Ljubljani posredujejo naj
različnejše turistične usluge, smo minulo sredo v pritličju Name pri 
pošti dobili še eno, in sicer dubrovniški Atlas. Če odštejemo, daje 
poslovalnica ena najlepših v Ljubljani, nas je ob tej priložnosti 
posebej zanimalo, kaj je vodilo oba partnerja, da sta sklenila to
vrstno poslovno sodelovanje.

VEKOSLAV POTOČNIK, pomočnik direktorja Name je po
vedal:

„Kot trgovska hiša se že vseskozi trudimo, da bi potrošnikom 
nudili poleg ostalega trgovskega blaga tudi najrazličnejše druge 
usluge. Sem sodi tudi turistično posredovanje, tako kot ga imajo v 
tujini že urejenega znane trgovske hiše Neckerman, Kaufhof in 
druge. Skoraj tri leta smo iskali partnerja, s kateirm bi se povezali 
in končno smo našli skupni jezik z dubrovniškim turističnim pod
jetjem Atlas. Šestega maja letos smo podpisali pogodbo o poslov
nem sodelovanju, kot vidite minulo sredo pa smo že odprli njihovo 
poslovalnico v naši hiši.“

„Kaj bo Nama konkretno pridobila z omenjeno turistično poslo
valnico? “

„Pri vsem imamo zelo širok interes. Skozi Namo gre vsak dan 
najmanj 25.000 kupcev, prav toliko pa se jih na dan sprehodi skozi 
našo trgovino. Zato moramo tem ljudem nuditi nekaj več, in to je 
tudi turistično posredovanje. Z druge strani pa nam turistična orga
nizacija, kakršna je Atlas, ki ima po svetu nad 4.000 poslovnih 
partnerjev, lahko pripelje v naše trgovine nove kupce, zahtevnejše 
kupce. Mnoge izlete tujih turistov bo poslej Atlas speljal tudi skozi 
Ljubljano in prav od teh pričakujemo velike koristi."

V imenu Atlasa pa je nekaj več povedal o sodelovanju njegov 
komercialni direktor magister DAVOR GJIVOJE:

„Naj najprej na kratko predstavim Atlas: pred desetimi leti smo 
začeli z dvema poslovalnicama, tremi avtobusi in dvema motor
nima čolnoma. Danes imamo po vsej Jugoslaviji že 34 poslovalnic. 
Ustvarimo letno več kot 23 milijonov dolarjev deviznega priliva in 
smo z 800.000 tujimi gosti, ki jih letno pripeljemo v našo deželo, 
na drugem mestu. Razen tega imamo stalno v zakupu blizu 30.000 
hotelskih postelj od Portoroža do Ulcinja, vsak dan letalo turistov 
neprestano v zraku in več kot 4.000 partnerjev v tujini, od tega kar 
1.000 v Združenih državah Amerike. Zakaj smo si izbrali ljub
ljansko Namo, sprašujete? Do tega so nas pripeljale najrazličnejše 
študije in analize. Dejstvo, da gre skozi eno trgovino dnevno več 
kot 50.000 ljudi, je bilo seveda najbolj mikavno. In ker vemo, da so 
to v pretežni večini domači ljudje, je to za nas še toliko bolj 
interesantno. Domač gost je za nas izredno dobrodošel. Mi vemo, 
da domač gost, še posebej pa Slovenci na dopustih ali izletih veliko 
trošijo. Po drugi strani pa bo naša prisotnost v tako ugledni trgov
ski hiši, kot je Nama, veliko pomenila tudi za slovenski turizem. V 
Dalmaciji je zlasti za zimske in tudi poletne počitnice v Sloveniji 
veliko zanimanja."

Zatem nas je komercialni direktor Atlasa s svojimi številnimi 
pomočniki seznanil z mikavnimi programi za letošnje dopuste, 
oziroma večdnevne izlete po izjemno nizkih cenah. Naj omenimo, 
da je mogoče že za 1.290 dinarjev pet dni preživeti v Londonu, v 
kar je vračunan letalski prevoz ali teden dni v španski Palmi de 
Mallorci le za 1.055 dinarjev in podobno. Zelo poceni počitnice pa 
bo Atlas organiziral tudi na našem Jadranu. V okviru tako- 
imenovanih »paketov" je Atlas v Njivicah na Krku pripravil osem
dnevno letovanje le za 490 dinarjev, v Solarisu pri Šibeniku za 750 
dinarjev, Kaštelu Starem za prav toliko, V Podgori na Makarski 
rivieri za 685 dinarjev, na Hvaru za 645 dinarjev, prav za toliko 
dinarjev na Braču itd. Skratka zelo mikavne ponudbe tudi za tiste
delavce, ki manj zaslužijo. _ , _ ,

M. ZIVKOVIČ

S SEŽANA
Okoli 50 odstotkov vseh delovnih mest v občini zasedajo ljudje, ki 

nimajo ustrezne izobrazbe ali kvalifikacije. Tako so ugotovili na kon
ferenci sindikatov sežanske občine, ki je bila v Lipici. Pomanjkanje 
kvalificiranih in šolanih ljudi terja seveda odločno akcijo, v kateri 
morajo sodelovati tudi sindikati. Razširiti je treba štipendiranje in 
najti pota, da se bodo strokovnjaki začeli odzivati na razpisana de
lovna mesta. Zdaj štipendirajo v sežanski občini na srednjih, stro
kovnih in visokih šolah okoli 240 mladih ljudi.

Poleg kadrovske politike so na konferenci sindikatov sežanske 
občine največ govorili še o ustanavljanju temeljnih organizacij zdru
ženega dela v dislociranih obratih, o uresničevanju sporazumov o 
delitvi osebnih dohodkov in o nekaterih vidikih socialnega razliko
vanja.

Ime in priimek Naslov

Projektiva je v IBT — Investicijski biroji Trbovlje — še vedno najpomembnejša dejavnost. Zaposluje 140 ljudi v glavnem z visoko 
izobrazbo. Največji napredek je v zadnjem času vsekakor napravila grupa za projektiranje cest in letališč, in to predvsem zato, ker so t 
svoje delo vključili elektronski računalnik. Prav zato je njihovo delo bolj natančno in predvsem hitrejše.

Z %

Naročniki, ki prejmejo izdelke steklarne »Boris Kidrič" iz 
Rogaške Slatine in brezplačno Delavsko enotnost za nadalj
njih 12 mesecev:

1. Albert MAVEC, Podpeca, 62393 Črna na Koroškem
2. Ignac KOLARIČ, Gorečja vas 76,62288 Hajdina
3. Slavko GORENJAK, Zg. Hudinja 140,63000 Celje
4. Peter RUTAR, Za gradom 1,61000 Ljubljana
5. Vera SMODEJ, LIP Poljčane, 62319 Poljčane
6. Vlado BIRSAl Rutarjeva 4,65000 Nova Gorica
7. Inž. Savo KAŽIČ, Simona Kosa 3,65220 Tolmin

8. Rajko ŠTOLFA, Elektro enota Sežana, 66210 Sežana
9. Majda KNEŽEVIČ, Prešernova 7, 65270 Ajdovščina

10. Silvo BAČOVNIK, Bevče 40, 63320 Velenje
Zbiralci naročnikov, ki gredo na enodnevni izlet z letalom 
Inex-Adria v Dubrovnik:

1. Stane Rener, Mehanotehnika Izola, 66310 Izola
2. Alojz Panker, Gostol, 65000 Nova Gorica
3. Jože Šušmelj, Občinski svet Zveze sindikatov Nova 

Gorica, Kidričeva 9,65000 Nova Gorica

Neznank za četrto kolo torej 
ni več. Izžrebali smo deset sta
rih in novih naročnikov in tri 
zbiralce naročnikov. Tako, kot 
smo obljubili, smo nagradili 
naše stare naročnike za zvesto
bo in nove za zaupanje, ki so 
nam ga izkazali s tem, da so se 
naročili na naš list. Potrudili se 
bomo, da ne bomo razočarali 
ne enih ne drugih in tudi tistih 
ne, ki so naročniki na Delavsko 
enotnost pa tudi tokrat niso bili 
izžrebani. Tokrat pravimo za
voljo tega, ker njihovi kuponi še 
naprej ostanejo v bobnu sreče 
vse do 20. novembra, dokler bo 
trajala naša igra in bo Delavska 
enotnost praznovala 30. oblet
nico svojega izhajanja.

Naj vas še enkrat spomnimo 
na propozicije naše igre.

Podpis

Vsak novi naročnik potrdi zbiralcu naročnikov s podpisom svoj pristanek In 
sam vplača naročnino za 12 mesecev na tekoči račun ČZP Delavska enotnost, 
Ljubljana, Dalmatinova 4, St. NB 501-1-991._ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _

Ime, priimek in točen naslov zbiralca naročnikov:

V uredništvu imamo dva 
bobna. Prvi boben sreče je re
zerviran za vsakogar, ki naroči 
Delavsko enotnost na dom in 
plača za prihodnjih 12 mesecev 
celoletno naročnino 26 dinar
jev. To pa je tudi boben vseh 
tistih, ki so naročnino na Delav
sko enotnost že doslej sami pla
čevali in so jo obnovili tudi za 
letošnje leto.

Drugi boben sreče je rezervi
ran za tiste, ki zbirajo ali bodo 
zbrali nove naročnike Delavske 
enotnosti. Za vsakih pet na 
novo zbranih naročnikov bo 
vsak zbiralec dobil kupon, s ka
terim bo sodeloval pri nagrad
nem žrebanju. Vsak nov kupon 
pa prinaša tudi lepo knjižno na
grado in povečuje možnost za 
dobitek pri žrebanju.

Žrebanje je enkrat mesečno 
med 15. in 20. v prostorih ured
ništva Delavske enotnosti, Ljub
ljana, Dalmatinova 4. Imena iz
žrebanih nagrajencev so objav
ljena v tistem tednu v Delavski 
enotnosti, ko je žrebanje.

Vsi, ki smo jim namenih bob
na sreče, lahko sodelujejo do 
konca našega nagradnega žreba
nja, to je do 20. novembra le
tos. Pravico do nadaljnjega žre
banja izgubi samo tisti, ki mu 
žreb dodeli nagrado.

TO PA ŠE NI VSE!
Nagrade smo pripravili tudi 

za občinske sindikalne svete, ki 
širijo svoj list Delavsko enot
nost med članstvom. Nagradili 
bomo:

— občinski sindikalni svet, 
na katerega območju se bo le
tos najbolj dvignilo število na
ročnikov;

— občinski sindikalni svet,

na katerega območju se bo le
tos najbolj dvignil odstotek na
ročnikov na Delavsko enotnost 
v primerjavi s številom zaposle
nih.

Prihodnje dni bomo prvič 
podelili nagrade po teh propozi- 
cijah za občinske sindikalne 
svete, in sicer dva družinska 
šotora.

Skupaj gremo v peto kolo. 
Naročniki, zbiralci naročnikov 
na časopis Delavska enotnost! 
Nekaj izkušenj smo si nabrali v 
štirih kolih in moramo pove
dati, da so ohrabrujoče. Pred
vsem nam ni žal, da smo se 
odločili za nagradno igro. Sta
rim prijateljem Delavske enot
nosti se pridružujejo novi, vsak 
dan jih je več. Veseli smo tega, 
kajti vsako uredništvo je veselo, 
če je naročnikof na njegov Ust 
vedno več. To je hkrati za nas 
še večja obveznost, da Ust po
pestrimo, da ga bodo naročniki 
z zanimanjem in veseljem pre
birali.

TO NAJ BO ČASOPIS 
DELAVCEV!

Na zadnjem sestanku s kolek
tivom ČZP Delavska enotnost 
je predsednik repubUškega sveta 
Zveze sindikatov Slovenije 
Tone Kropušek dejal: »Sindi
kati potrebujemo Delavsko 
enotnost... Postane naj list de
lavcev za delavce in za vse tiste, 
ki jim imajo delavci kaj pove
dati. In delavci imajo slovenski 
dmžbi kaj povedati!"

Odgovornosti take haloge se 
v uredništvu z vso resnostjo za
vedamo. Vemo pa tudi, da brez 
sodelovanja vseh delavcev, ki 
imajo kaj povedati, ne bomo 
dosegU zastavljenih ciljev. 
Vemo, da povsem sami, brez

prijateljev in naročnikov na 
list, brez tistih, ki bi sodeloval 
z nami, nas spodbujaU s svojih1 
izkušnjami, mnenji pa tud1 
vprašanji, ne bomo mogU p°' 
pestriti časopisa. Zato računa' 
mo na sodelovanje vseh delav! 
cev, ki »imajo slovenski druži1 
kaj povedati", zato smo prepf 
čani, da se boste uvrstili v kr°č 
sodelavcev in prijateljev Dela6' 
ske enotnosti.

Ne pozabite!
Delavska enotnost praznuj6 

20. novembra letos svojo 30-1°* 
nico. Tudi vi se uvrstite v kr°ž 
njenih prijateljev, postan**6 
bralci našega tednika, naroči*6 
se nanj, sodelujte z nami! K8 
zen tega, da vas .Delavska en°*' 
nost sproti seznanja z vsem, k8* 
se dogaja v vašem kolektivu, ’ 
vašem kraju, v vaši občini, v8$ 
tudi vsak mesec nagradi.

PRESENEČENJA i 
PETEGA KOLA

Peto kolo bomo zaključil*1 
19. juUja, ko bomo v prostori** 
uredništva Delavska enotno8*’ 
Ljubljana, Dalmatinova 4, P°' 
novno žrebati. Izžrebati bom0;

— 5 starih in novih naroč*1' 
kov, od katerih bo vsak dob 
izdelek tovarne pletenin ,A*'| 
mira" iz Radovljice. UredniŠ*v.
pa bo vs^ki
maknilo Še __ —
nino na naš Ust za 12 mesec6 
potem, ko se naročniku izt°° 
vplačana naročnina na DelaV 
sko enotnost. .

- 2 kupona zbiralcev nar°;\ 
nikov, od katerih bo vsak pfe*e 
gramofon znamke »Iskra". .

Pohitite, še je čas, da * 
vključite v naše nagradno žreb 
nje!

DELAVSKA
tENOTNOST

Olasilo /VEZE SINDIKATOV SLOVENIJE, izdaja CZP Delavska en-., ost v Ljubljani. List Je bil ustanovljen 20. novembra 1942. Ureja ga uredniški odbor. Glavni in odgovorni urednik MI^i 
POGAf-NIK Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, Dalmatinova ul. 4, poštni predal 313 VI, telefon uredništva 323-554, 316-695. Račun pn Narodni banki v Ljubljani, št. NB 501-1-991, de 
fičun^pri^Ljm.ljansk“™ankl' %t.S^KO-llmOO - Posamezna številka stane 50N-par Naročnina jc četrtletna 6,50 din - polletna 13 din - in letna 26 din - Rokopisov ne vračamo - P°St° 
plačana v gotovini — Tiska CZP'»Ljudska pravica«, Ljubljana . . -1".


